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سومین جلسه هیأت امناء انجمن پسته ایران و مصوبات آن 

همه آمدند
هم اندیشی بخش خصوصی و دولتی درباره چالش های صنعت پسته

استقبال چشمگیر از فراخوان هیات مدیره انجمن

بررسی ابعاد پیدا و پنهان 
قیمت گذاری پسته

درخواست لغو مصوبه 
نمونه برداری از محموله های 

غیر اروپایی پسته

قیمت گذاری پس��ته باید با حفظ حقوق و 
منافع همه ذینفعان باشد

ب��ازار جهانی را با قیمت گذاری حس��اب 
شده حفظ كنیم

استاندارکرمان:
آب عنصر اصلی در تولید پسته 
است و ساماندهی منابع آبی 
باید مورد توجه جدی باشد

نماینده سیرجان و بردسیر:
 امید است شاهد تاثیر مثبت 
انجمن بر اقتصاد استان باشیم

فراخ��وان هیأت مدیره انجمن پس��ته ایران 
از بخ��ش خصوص��ی و دولتی ب��ه منظور 
هم اندیش��ی درباره صنعت پس��ته به ویژه 
مس��ایل پیش روی محصول تولیدی س��ال 

1388 با استقبال چشم گیر دست اندر كاران 
این صنعت روبرو ش��د. مشاركت صمیمانه 
حاض��ران در مباحث مختلف این نشس��ت 
امید بخش، مسولان انجمن را ترغیب كرده 

كه در مقاطع خاص، به تناسب تقویم فصل 
كاش��ت، داشت و برداش��ت، برگزاری این 
گونه گردهم آیی ها تداوم یابد. نكات مثبت 

این نشست از چند بعد قابل توجه است: 
صفحه ۴ 

صفحه 3

صفحه 3 

صفحه 6 و 7 و 8 

صفحه ۴

بایدها و نبایدها در پسته چینی

روش های مطمئن برای به دست 
آوردن پسته سالم و عاری از 

آفلاتوكسین
توصیه های كمیسیون آماد و 

فرآوری
صفحه 9 و 1۰  و 11
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جلسه هیأت امناء انجمن پسته ایران در ساعت 
۴5 :1۰ صب��ح 88/5/27 درمح��ل هت��ل پارس 
كرمان تشكیل شد و  با حضور 21 نفر از اعضاء 

هیأت امناء یا وكلایشان به رسمیت رسید : 
آقایان ح��اج اكبر نخعی، مهدی آگاه، محس��ن 
ج��لال پ��ور، حاج رض��ا نظری، عل��ی نظری، 
محمدحس��ین آقامحم��د حس��نی، جوادنظری، 
دكت��ر علی وثوق��ی، مهن��دس مه��دی ایرانی 
كرمانی،  حسین عامری،  علی ابراهیمی، مسعود 
معی��ن، بهروز آگاه، محمد حس��ین كریمی پور، 
اصالتاً حاض��ر و وكلای آقایان ارجمند )فرهاد 
آگاه(، بازیان )خس��روتاج(، س��ید احمد گرامی 
)حیدری(، طاووسیان )مهدی آگاه(، نخعی نژاد 
) ایران��ی كرمان��ی(، نوید مع��اون )جلال پور(، 
مهندس هاش��میان )دكتر بزاز(، نیز ضمن تقدیم 

وكالتنامه كتبی حضور داشتند. 
آقای حسن پور نماینده مردم سیرجان و بردسیر 
در مجلس ش��ورای اس��لامی و آق��ای مهرداد 
جلالی پور مدیر كل س��ازمان توس��عه تجارت 

مهمان جلسه بودند.
دكت��ر دهمرده اس��تاندار كرمان نیز در جلس��ه 

حضور یافت. 
حاضران آقای محس��ن جلال پ��ور رابه عنوان 
رییس جلسه هیأت امناء و محمدحسین كریمی 

پور رابه عنوان منشی انتخاب كردند. 
رییس هی��أت مدیره گزارش كامل��ی در مورد 

عملكرد سال گذشته انجمن تقدیم كرد. 
دبیركل گ��زارش عملكرد انجمن را براس��اس 

برنامه مصوب سال قبل ارائه داد. 
رییس هیأت مدیره درخواس��ت چند مصوبه به 

شرح ذیل كرد:
ورودیه برای اعضای پیوسته 5۰۰ هزار تومان و 
برای اعضای وابسته 2۰ هزار تومان است. حق 
عضویت س��ال اول هم همین مبلغ  بوده است . 
حق تمدید سالانه 2۰۰ هزار تومان برای پیوسته 

و 2۰ هزار تومان برای وابسته تعیین شد. 

استعفای آقایان مهندس امیر علی عسگراولادی 

و مهن��دس ایرانی كرمان��ی از عضویت هیأت 
مدیره مطرح ش��د . هیأت امناء ضمن تشكر از 
زحمات این دو عضو محترم هیأت مدیره بنا به 
اصرار آنان با استعفایش��ان موافقت كرد . هیأت 
امناء آقای مس��عود معین را به عنوان عضو علی 
البدل باغبانان و تعاونی پس��ته رفس��نجان رابه 
عنوان عضو علی الب��دل صادركنندگان انتخاب 
كرد . مقرر ش��د شركت تعاونی پس��ته ایرانیان  
آق��ای خیراندیش را به عن��وان نماینده ثابت با 

اختیار كامل معرفی كند.

ب��ه علت ابه��ام در مرجع دعوت به جلس��ات 
هی��أت امناء در متن اساس��نامه، هیأت مدیره از 
هیأت  امناء استفس��ار كرد، كه هی��أت امناء به 
اتفاق آراء پاسخ داد دعوتنامه باید توسط رئیس 

هیأت مدیره تهیه و ارسال شود. 
آقایان ابطحی و كارگر به عنوان بازرس اصلی و 

علی البدل برای یكسال ابقاء شدند. 
هیأت امناء، هیأت مدیره را مكلف كرد نس��بت 
ب��ه تعیین ج��داول برنامه و بودجه س��ال آینده 

اقدام كند. 

جلسه بعدی هیأت امناء در دهه سوم بهمن ماه 
امس��ال، براساس  دعوتنامه رئیس هیأت مدیره، 

تشكیل خواهد شد . 
دبیر كل گزارش كامل مالی س��الیانه  انجمن را 
به رویت اعضای هیأت امناء رس��اند و توضیح 
داد. هی��أت امناء پس از بررس��ی صورت های 
مالی و تفریغ بودجه س��ال گذشته، آن را تأیید 

و تصویب كرد. 

تقدیر از خدمات آقای مهندس ایرانی 
آدم های توانمند تر از من در صنعت پسته بسیار 
زیاد هس��تند اف��راد جوانتر و توانمن��د تر را در 

همین جلسه می بینم. 
من دغدغه خاطری دارم و آن تأمین مالی انجمن 
است تا كی می توانید شما چند نفر تأمین هزینه 
كنید. كارهای مثبت و اثر گذار  معرفی كنید كه 
تأمی��ن منابع مالی كند. اكنون احس��اس می كنم 
كارهای تولید گلخان��ه ای و تولید خرما نیاز به 
تجرب��ه و حضور بن��ده دارد از ای��ن رو اجازه 

بدهید وقت بیشتری را در آن امور بگذارم.
جلال پور:

آقای ایرانی بیش��ترین وقتشان را برای كارهای 
بخ��ش خصوص��ی می گ��ذارد. در كمیس��یون 
گردش��گری اتاق، كارهای اجتماعی، خیریه ای 
و مجموعه های مختل��ف خدمت می کند. ما را 
ببخش��ند كه زحمت برایش��ان ایج��اد می كنیم. 
ایش��ان  خدم��ات  و  زحم��ات  از  ضمیمان��ه 

سپاسگزاریم.

آخرین اخبار
 قیمت پسته كالیفرنیا 

در برآورده��ای مختلف حجم محصول بر 
مبنای پسته خشك باغی بیش از 2۰۰ هزار 
تن تخمین زده می شود. فروش های بزرگ 
سبب شده میزان انتقالی پسته كهنه به فصل 
آتی كمت��ر از تخمین های بهار و در حدود 

3۰ هزار تن فرض شود. 
در ه��ر دو مورد منتظر وص��ول اطلاعات 

دقیق هستیم.
بعضی فرآوری كنندگان  قیمت خرید پسته 
از كشاورزان را اعلام كرده اند. قیمت های 
شنیده شده بین 1/85 تا 1/9۰ دلار- پوند؛ 
یعنی حدود ۴15۰ دلار – تن برای پس��ته 
خشك باغی است. این قیمت هزینه حمل 

و ضبط را در بر نمی گیرد. 
»پارامونت« رسماً از قیمت صادراتی حدود 
3 دلار- پون��د )66۰۰ دلار – تن( بر مبنای 
 Extra no.1 كالیفرنیا برای محصول پایه FAS

سایز 21/25 سخن می گوید . اما معاملات 
ب��ه عمل آم��ده بین بعض��ی صادركنندگان 
امریكای��ی و خریداران اروپای��ی بر مبنای 
FAS 6۰۰۰ تا 61۰۰ دلار گزارش می شود. 

اگر هزینه های حمل - ترخیص و تعرفه را 
بیفزائیم؛ یعنی پسته سال جدید امریكا، در 
داخل اروپا به قیمتی حدود 635۰تا 6۴5۰ 

دلار تمام می شود. 
تفاوت قیمت بین مبن��ای پارامونت و این 
معاملات حدود 5۰۰ دلار – تن اس��ت! آیا 
پارامون��ت قیمت خ��ود را تعدیل می كند؟ 
یا این دیگران هس��تند ك��ه قیمت ها را بالا 

خواهند برد؟ باید كمی صبر كرد. 

بازاریابی سنتی 
ناهماهنگ با تجاری شدن 

كشاورزی

یك متخصص اقتصاد كش��اورزی گفت: از 
مهمترین مشكلات ما در بخش كشاورزی، 
این اس��ت كه در سال های گذشته متناسب 
با نیازه��ا و درآمدهای بخش نفتی، در این 
بخش س��رمایه گذاری های زیر بنایی نشده 

است. 
دكتر بهاءالدین نجفی در گفت وگو با ایسنا، 
ع��دم توجه به تحقیق و توس��عه در بخش 
كش��اورزی را علت این مش��كل خواند و 
اظهار داش��ت: نس��بت به انتقال یافته های 
تحقیقات��ی كش��اورزی ب��ه درون بخش و 
سطح مزارع، س��رمایه گذاری و توجه لازم 
نشده اس��ت. وی با بیان اینكه به بازاریابی 
محص��ولات ب��ه م��وازات تجاری ش��دن 
كش��اورزی نپرداخته ایم، خاطرنشان كرد: 
كش��اورزان بخش عمده ای از محصولات 
خ��ود را در بازارها می فروش��ند، در حالی 
ك��ه بخ��ش بازاریاب��ی هنوز قالب س��نتی 
خود را دارد و نیازمند به نوس��ازی اس��ت. 
این متخصص اقتصاد كش��اورزی همچنین 
گفت: در جریان توس��عه اقتصادی باید به 
بخش كش��اورزی اهمی��ت داد تا همگام با 
س��ایر بخش ها توس��عه یاب��د، در غیر این 
صورت كشور نیازمند واردات و در نتیجه 

افزایش قیمت ها می شود. 

سومین جلسه هیأت امناء انجمن پسته ایران و مصوبات آن 

آقای مسعود معین و تعاونی پسته 
رفسنجان )آقای خیراندیش( به عنوان 

اعضای علی البدل انتخاب شدند
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گزارش محسن جلالپور
از عملکرد یکساله

 هیأت مدیره 
بحث بح��ران آب مهم ترین بحث انجمن   ٭
اس��ت. در این زمینه پیگیری و اقدامات بسیار 
خوبی انجام ش��د. ماباید به سمت بهینه سازی 
مصرف برویم. باید فكری برای پیش��گیری از 
برداش��ت زیاد آب بكنی��م. در بعضی جاها تا 

۴۰% استحصال می شود.
نشس��ت های متعددی داش��تیم و در برابر   ٭
دیدگاهی ك��ه می گفت آب برای كش��اورزی 
مطلوبیت ندارد و باید در صنعت به كار گرفته 
شود نشان دادیم كه آب در كشاورزی بیشترین 
و بهترین بازدهی را دارد و استان به این سمت 
حرك��ت كرد كه باید در جهت حل بحران آب 

كشاورزی برویم. 
در مورد تأمین منابع مورد نیاز از 3 ٭ طریق 
كار را دنب��ال می كنی��م: از طریق عضو گیری، 
كمك مالی حامیان علاقه مند به صنعت پس��ته 
و از منابع دولتی. كه در این قس��مت، سازمان 
توسعه تجارت در اجرای طرح بسته حمایتی، 

همراهی بسیار خوبی با انجمن داشته است. 
 ٭ امس��ال امیدواری��م بخش��ی از پس��ته را 

ازطریق كریدور آبی صادركنیم.
 ٭ طرح پایان��ه صادراتی قدم مثبتی اس��ت 

برای صدور پسته سالم.
در مورد كدكس موفقیت زیادی داشتیم و   ٭
كاری كه با این مصوبه ش��د در تاریخ پسته اثر 

گذار خواهد بود. 
 ٭ ارتباط انجمن با س��ازمان ها و نهاد ها هر 
روز بیش��تر و بهتر می شود و نمونه آن حضور 
قریب به اتفاق س��ازمان ها در این هم اندیشی 

است.
نماین��دگان محت��رم اس��تان ب��ا محبت و   ٭
دلس��وزی برای حل مشكلات صنعت پسته به 
این جلس��ه آمده اند و آمادگی خود را در حل 
مس��ائل و مشكلات پیش روی این صنعت كه 
حاضران در این جلس��ات ونشس��ت ها مطرح 

كرده اند اعلام نموده اند. 
اخب��ار  و  اطلاع��ات  پس��ته،  خبرنام��ه   ٭
صنعت پس��ته را فارغ از هرگونه دس��ته بندی 

و موضع گی��ری و گ��روه گرای��ی ب��ه ط��ور 
ش��فاف منتش��ر می كند ت��ا اعض��اء بتوانند در 
تصمیم گیری ها،  برنام��ه ریزی ها، و اقدام های 
جمعی که به نفع صنعت پس��ته كش��ور است 

مشاركت كنند. 
در بح��ث چالش های پی��ش روی انجمن   ٭
پس��ته ما نگران این هس��تیم با مس��ؤولیتی كه 
انجم��ن قبول كرده ت��وان لازم و وقت لازم را 
نتوانیم بگذاریم. امیدواریم هیأت امناء بیش از 

دو جلسه در سال ما را یاری دهند.

تسهیلات در مبادلات مرزی 
تركیه

اخبار رسیده از رایزنی بازرگانی جمهوری 
اسلامی ایران در تركیه حاكیست:

دول��ت تركیه ب��ر اس��اس مصوب��ه قرار 
 3۰ واردات  ب��ا  م��رزی  تج��ارت  نام��ه 
 میلی��ون دلاری محصولات كش��اورزی و

 7۰ میلی��ون دلاری محص��ولات صنعتی 
توس��ط بازرگانان مرزی در طی یكس��ال 
 و برای ش��هرهای اس��تان مرزی موافقت 
ك��رده اس��ت . ارزش كل واردات هر قلم 
كالا از محل این مصوبه نباید حداكثر بیش 
از 5 درصد كل ارزش محصولات صنعتی 

و كشاورزی كشور تركیه باشد. 
طب��ق  این مصوبه ، اقلام وارداتی به تركیه 
فقط ب��رای مصرف در اس��تان های مرزی 
قید ش��ده می باش��د . در غیر این صورت 
تخلف قلمداد شده و طبق قانون برخورد 

خواهد شد. 
هر تاجر و یا بازرگان ترك در هرماه جمعاً 
تا س��قف 5۰ هزار دلار حق واردات كالا 
دارد و واردات محص��ولات كش��اورزی 
همچون محص��ولات صنعتی از پرداخت 

مالیات گمركی معاف خواهد بود. 
بنابراین طرف ترك انتظار دارد مس��ؤولان 
اس��تان های مرزی ای��ران نیز تس��هیلات 
مش��ابهی برای تج��ار مرزی خ��ود قائل 

شوند.

جلسه كمیسیون بهداشت 
سازماندهی نحوه اجرای 

كریدور آبی 
چهارمی��ن جلس��ه كمیس��یون بهداش��ت 
انجمن پس��ته ایران در سال جاری، سی و 
یكم م��رداد ماه، با موضوع »س��ازماندهی 
نحوه اجرای كریدور آبی« تش��كیل ش��د. 
می دانند،  گرامی  خوانن��دگان  همانطوركه 
با تش��دید كنترل بهداش��تی در كشورهای 
مص��رف كننده پس��ته و همچنین افزایش 
تولید پس��ته در س��طح جه��ان و حضور 
رقبای فعال، توجه جدی به »كیفیت« بیش 

از پیش ضروری است.
هی��أت مدیره انجمن پس��ته ای��ران معتقد 
اس��ت با دانش فنی موجود در كش��ور و 
تجربه »كریدور س��بز« و س��ایرتجربیات 
واحده��ای تولی��دی و صادرات��ی نه فقط 
می ت��وان در قالب »كریدور آبی« به پس��ته 
كیف��ی و با حجم قابل اتكاء رس��ید، بلكه 
با گس��ترش دانش تولی��د، می توان  برای 
صادرات تجاری پس��ته س��الم ب��ا كیفیت 
عالی، در آینده نزدیك  برنامه ریزی كرد.

تدوین سیاست ها و دستور العمل ها، یافتن 
مش��اوران ذیربط، انتخاب مجریان مناسب 
)نمونه بردار، آزمایشگاه، مدیر انبار، مدیر 
ارش��د اجرای��ی(، تهیه امكان��ات فیزیكی 
و ش��روع عملیات  از س��ر فصل های مهم 

مباحث این جلسه بود. 
»كمیسیون بهداشت« در اطلاع رسانی های 
و  باغ��داران  ك��ه  ب��اره  ای��ن  در  آت��ی، 
صادركنندگان عزیز چگون��ه می توانند از 
مزایای »كریدور آبی« استفاده كنند، نكات 

مهمی را یادآور خواهد شد.

استاندار کرمان:
آب عنصر اصلی در تولید 
پسته است و ساماندهی 
منابع آبی باید مورد توجه 

جدی باشد
دکتر حبیب الله دهمرده ضمن بیاناتی در حواشی 
بحران آب در استان، مسأله آب را مسأله اصلی 
اس��تان  خواند و بر توس��عه روش های جدید 
آبیاری تأكید كرد. ایش��ان انتقال آب به ش��مال 
كرمان كه از مصوبات س��فر هیأت دولت است 
مورداش��اره قرار داد و درخواست كرد توسعه 
سطح زیر كش��ت باغ ها دراستان متوقف شود. 
وی از اقدام��ات اتاق بازرگانی و انجمن تقدیر 

كرد و خواستار گسترش آن شد. 
اهم سخنان استاندار:

كارها ش��روع ش��ده، بعضی جاها موفقیت    ٭
خوب بوده، كاستی هایی هم وجود دارد.

خ��دا قوت می گوی��م. از آقای جلال پور و    ٭
دوس��تانی كه با این ذوق، تعامل بسیار خوب و 
مثال زدنی، مسائل صنعت پسته رادنبال می كنند 

باید تقدیر و تشكر كنم.
 برای انتقال 2۰۰ تا 3۰۰  ٭ میلیون متر مکعب 
آب، بیش از 1۰ ه��زار میلیارد ریال هزینه باید 

صرف کرد. 
امکان انتقال آب منوط به ثابت ماندن سطح    ٭
زیر کش��ت محصول پسته  اس��ت و با افزایش 
سطح زیر کش��ت پیش بینی ها نادرست خواهد 

بود.
عم��ق چاه ه��ای بیش��تر از ۴۰۰  ٭ مت��ر برای 
س��رمایه گذاری در پس��ته و تولی��د محصول، 

خطرناک  است. 
آبیاری م��درن  باید به جای آبیاری غرقابی    ٭
را بگی��رد و از انتق��ال آب با ش��یوه های جدید 

آبیاری برای جبران كمبود ش��دید آب استفاده 
شود. 

سالانه یک میلیارد متر مکعب از سفره های    ٭
آب زیر زمینی برداش��ت می کنیم که با استفاده 
صحیح از داده ه��ای موجود می توان 3۰درصد 

این میزان برداشت آب را ساماندهی کرد. 
در بحث نقدینگی و اعطای وام های بانکی    ٭
تمام تلاش خ��ود را در چارچوب قانون برای 

فعالان پسته کرمان انجام خواهیم داد.
 بگویید انتظاری كه از این جلس��ه كارشناس��ی 
دارید چیست؟ شما به جای من بگوئید چه باید 
بكنی��م. با توجه ب��ه واقعیت هایی كه در جامعه 
ماهست، ش��ما عناصری صاحب علم و دانش 
هستید، تجربه دارید، داده های شما از من خیلی 
بیشتر اس��ت، جمع بندی جلسه و پیشنهادها را 
به من بدهید بگویید ضعف ها چیست؟ قوت ها 

چیست؟ پیشنهاد شما چیست؟

نماینده سیرجان و بردسیر:
 امید است شاهد تاثیر 
مثبت انجمن بر اقتصاد 

استان باشیم
ش��هباز حس��ن پور نماینده مردم س��یرجان و 
بردس��یر در مجلس ش��ورای اسلامی در جلسه 

هیأت امناء اظهار داشت: 
 ٭ از دو ماه قبل دنبال این بودیم كه ستاد پسته 
اس��تان راه اندازی ش��ود. امروز هم دنبال این 

هستیم كه از محضر دوستان درس بگیریم. 
 ٭ باید فكر اساس��ی برای صنعت پسته بشود. 
ب��ا توجه ب��ه چالش های چند ماه گذش��ته در 
صادرات، كمیس��یون اقتصادی مجلس آمادگی 

دارد در خدمت دوستان باشد. 
 ٭ انتظار و توقع این است كه مجموعه انجمن 
فعال تر باشد. با همه تلاش و فعالیتی كه دارید 
اگر حركت س��ریع را آغاز كنی��د و بازار ها را 
از دس��ت ندهید و نس��بت به گذشته فعال تر 
برخود كنی��د، مجموعه مجلس هم در خدمت 
شماست. با توانمندی هایی كه دوستان دارند ما 
را در جریان امور قرار دهند. ارتباطاتمان بیشتر 
باش��د و تنگاتنگ تا بتوانیم ب��ه عنوان نماینده 
مردم در مجلس، نتیج��ه بهتری از حضورمان 

در مجلس برای انجام وظیفه ببریم.
 ٭ فراكسیون صادرات فعال است.

 ٭ راجع به پایانه پس��ته بگویم كه در سیرجان 

مقدم��ات كار با همّت بخش خصوصی فراهم 
اس��ت. در منطقه ویژه، گمرك و انبارها اعلام 
آمادگ��ی كردند كه به هر نحو لازم در موضوع 

صادرات همكاری كنند.
 ٭  در مورد یارانه ها همه دوستان می پذیرند كه 

این مسأله باید از سال ها قبل اجرا می شد. 
 ٭ مجموعه نمایندگان استان كرمان این آمادگی 
را دارد با نمایندگان اس��تان هایی كه مشكلاتی 
نظی��ر كرم��ان در امر ص��ادرات، بحران آب و 
تولید  محصول كش��اورزی دارن��د، همكاری 

جدی داشته باشد. 

 امسال امیدواریم بخشی از پسته 
را ازطریق كریدور آبی صادركنیم.
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فراخ��وان هیأت مدی��ره انجمن پس��ته ایران از 
بخش خصوصی و دولتی به منظور هم اندیشی 
درباره صنعت پس��ته به ویژه مسایل پیش روی 
محصول تولیدی س��ال 1388با اس��تقبال چشم 
گیر دس��ت اندر كاران این صنعت روبرو ش��د. 
به طوری كه مش��اركت صمیمان��ه حاضران در 
مباحث مختلف این نشست امید بخش، مسولان 
انجم��ن را ترغیب كرده كه در مقاطع خاص، به 
تناسب تقویم فصل كاش��ت، داشت، برداشت، 
چنین برنامه هایی ت��داوم یابد. نكات مثبت این 

نشست از چند بعد قابل توجه است: 
1- ایجاد بس��تر مناس��ب ب��رای تعامل فكری 
ذی نفع��ان صنعت پس��ته در یك فضای آزاد و 

دوستانه؛ 
2- طرح مسائل و چالش های پیش روی صنعت 
پسته از زبان مسؤولان كمیسیون های انجمن در 

مجمع ذی نفعان؛ 
3- آش��نایی سازمان ها و دس��تگاه های دولتی و 

NGO های مرتبط با مس��ائل حاد این صنعت؛ 
همچون نماین��دگان محترم اس��تان در مجلس 
شورای اسلامی،  استاندار و مقامات استانداری، 
مس��ؤولان وزارتخانه ه��ای جهاد كش��اورزی، 
موسس��ه تحقیق��ات پس��ته كش��ور ، مؤسس��ه 

استاندارد و...
۴- آشنایی با دیدگاه های مسؤولان قانون گذاری 
و اجرایی كش��ور درب��اره چگونگ��ی برخورد 

بامسائل صنعت پسته؛
5- تأكید بر اهمیت زنجیره پسته كشور و نقش 
مهمی كه ه��ر یك از حلقه ه��ای مرتبط با این 
صنعت در ابع��اد مختلف  باغ��داری، فرآوری،  
پش��تیبانی، تحقیقات��ی، صادرات��ی و جز این ها 

می تواند ایفا كند.
6- گسترش ش��بكه دس��ت اندركاران صنعت 
پس��ته كش��ور از طریق آش��نایی با فعالیت های 
انجمن، نیازه��ا ونقش اعض��ای جدید در این 

شبكه و خدماتی كه می تواند ارائه شود. 
7- گس��ترش فضای دوس��تی و صمیمیت بین 
اعضاء، به خص��وص جامعه باغداران، فرآوری 

كنندگان و صادركنندگان.

8- سایر موارد 
»جلسه هم اندیشی صاحبنظران بخش خصوصی 
و دولتی، برنامه ای بود كه روز بیس��ت و هفتم 
م��رداد در ادامه اج��لاس هیأت امناء انجمن از 
س��اعت 13-16 در س��الن هتل پ��ارس كرمان 
برگزار شد. در این گردهمایی، دبیر كل انجمن 
ضمن طرح مسایل و مشكلات پیش رو، با توجه 
به زمینه تخصصی و تجربه شركت كنندگان، در 
فرصت جلسه، ش��ماری از آنان را دعوت كرد 
كه دیدگاه ها، انتقادها و پیشنهادهایش��ان را بیان 

كنند:
خیراندیش )عضو شركت تعاونی 
تولید كنندگان پسته رفسنجان(: 

تولید كننده ها، فروش با قیمت عادلانه را 
می خواهند

تشكر می كنم از آقایانی كه دست اندركار 
تشكیل چنین جلسه پر باری بوده اند. نظر 

ما این است كه به هر حال باید حامی تولید 
كننده پسته باشیم. الان تولید در خطر است. 
با كمب��ود آب، افزایش هزینه ها ی تولید و 
ثابت بودن قیمت ارز، باغدار دارد به دولت 
سوبسید می دهد و این درست نیست. برای 

محصول تولید كننده باید تضمین باشد. 
دغدغ��ه تولی��د كننده ه��ا ف��روش عادلانه 
ودریاف��ت قیمت عادلانه اس��ت. به علت 
نبود نقدینگی مش��كل ایجاد شده. باید راه 
كارهایی به وجود آید كه از این بن بس��ت 
بیرون بیاییم. طوری بش��ود كه تولید كننده 

فقط به فكر تولید باشد نه به فكر فروش.
مهدی آگاه:

نگاه كلان، كار بسیار و تداوم
درم��ورد مس��ائل آب بررس��ی های مختل��ف 
كرده ای��م. 8 مح��ور را ب��ه عن��وان چالش های 
پیش رو مش��خص كردیم. می خواهیم مواردی 
ك��ه قابل حل اس��ت در جلس��ات مش��ترك با 

وزارت نیرو، منصفانه و با حسن نیت حل شود 
و در مواردی كه خلاف هایی ش��ده و می شود، 

از طریق مراجع قانونی دنبال كنیم.
- دو مس��أله داری��م س��رمای زمس��تان كه از 
طریق جمع آوری س��اعت س��رما روی سایت 
هواشناسی می خواهیم به نتیجه برسیم و مسأله 

دیگر ساعت گرمایی است.

برآورد هزینه تولید پسته از طریق پرسش نامه ای 
ك��ه بدون ذكر ن��ام و با كد گذاری تهیه ش��د، 
می توان��د در صورتی كه محاس��به اس��تهلاك 
نی��ز در آن منظور ش��ود، ابهام ب��زرگِ  برآورد 

قیمت گذاری پسته را به خوبی برطرف كند.
بالاخره باید به این ش��یوه علمی امكان برآورد 
هزینه تمام شده واقعی تولید محصول پسته در 

مناطق مختلف كشور را به دست آوریم.
- با اینكه آمری��كا )كالیفرنیا( جلگه حاصلخیز 
دارد با س��طح یك نواخت ولی به طور مرتب 
در ح��ال تعویض باغ هس��تند، اما م��ا تفاوت 
خ��اك حتی در فواص��ل نزدیك به هم داریم و 
تا نابودی و خش��ك ش��دن كامل ب��اغ، به فكر 

تعویض و تبدیل نمی افتیم.
- پیش��نهاد می كنی��م باغ هایی ك��ه حاصل خیز 
نیس��ت با فروش چاه ها آب را ب��ه مزارع بهتر 
منتقل كنند. قس��متی كه خش��ك می شود برای 

آبادی قسمت دیگر باید اقدام كرد.

هم اندیشی بخش خصوصی و دولتی درباره چالش های صنعت پسته
استقبال چشمگیر از فراخوان هیات مدیره انجمن درخواست لغو مصوبه

نمونه برداري 
عده اي از صادركنندگان پسته در كرمان و 
س��يرجان نامه اي به آقاي جلال پور رييس 
هي��أت مديره انجمن پس��ته ايران و رييس 
اتاق بازرگاني كرمان نوش��ته و خواسته اند 
در مورد لغو مصوبه ستاد عالي پسته كشور 
ك��ه »الزام نمون��ه ب��رداري از محموله هاي 
غير اروپايي پس��ته« را الزام��ي كرده، اقدام 

كند.
امض��اء كنندگان در نامه خود نوش��ته اند : 
پيشنهاد دهندگان و تصويب كنندگان، اين 
مصوب��ه را موج��ب پايي��ن آوردن پلكاني 
آلودگي پس��ته به آفلاتوكس��ين و به دست 
آوردن آمار صحيح در جهت يافتن راه هاي 
دس��تيابي به اين هدف اع��لام كرده بودند. 
طي مدت 2 س��ال بخش��ي از اين طرح با 
نواقص��ي به اج��را در آمده ك��ه مفيد فايده 
نبوده و هزينه سنگيني نيز بر صادركنندگان 

پسته تحميل كرده است!
در قس��مت ديگ��ري از اي��ن نام��ه آم��ده 
اس��ت: » بر جنابعالي و س��اير كارشناسان،  
چ��ه دولت��ي و چ��ه خصوص��ي، مفي��د 
نب��ودن اين طرح ثابت ش��ده و همه به آن 
اذع��ان دارن��د. بنابراي��ن انتظ��ار داريم به 
 عن��وان عضو س��تاد عالي پس��ته و نماينده 
توليد كنندگان و صادركنندگان پسته كشور، 
در جهت لغو مصوبه مذكور اقدامات لازم  

را انجام دهيد. 
صادركنن��دگان پس��ته اظه��ار امي��دواري 
كرده اند: » با لغو اين مصوبه در س��ال پيش 
رو كه ان شاء الله محصول بيشتري خواهيم 
داش��ت، بايد نس��بت ب��ه افزاي��ش ميزان 
صادرات  پس��ته و رفع موان��ع صادراتي با 
حضور فعال دربازار رقابت جهاني، تلاش 
كرد تا  پس��ته اي��ران در موقعيت و جايگاه 

شايسته خود قرار گيرد. 
با خبر شديم كه رييس هيأت مديره انجمن 
با تأييد موضوع درخواس��ت، به مسؤولان 
نوشته اس��ت: اجراي مصوبه نمونه برداري 
شيميايي محموله هاي صادراتي  غيراروپايي 
پسته در دو سال گذشته با تحميل هزينه هاي 
سنگين به صادركنندگان، در قبال بهره وري 
پايين و غي��ر قابل توجيه در فرآيند كاهش 
آفلاتوكسين، مفيد فايده و به صلاح كشور 
نبوده و با توجه به نظر كارشناسان و دست 
ان��دركاران، لغو اين مصوبه به ش��رح نامه 

ضميمه مورد درخواست است.
مصوبه »استمهال« سرانجام به 

اجرا درآمد
آقاي جليل كاربخش راوري عضو پيوس��ته 
انجمن كه اجرايي ش��دن مصوبه استمهال 
وام بانك��ي صادركنن��دگان پس��ته و خرما 
كرمان را با جديت دنبال كرده، از  نتيجه آن 
خبرداد: »س��رانجام باهمراهي، آقاي شهباز 
حس��ن پور، نماينده محترم مردم سيرجان 
و بردس��ير در مجلس ش��وراي اسلامي و 
مس��اعدت س��اير دوس��تان، مصوبه هيأت 
وزي��ران درموضوع اس��تمهال تس��هيلات 
صادركنندگان پسته و خرماي  استان كرمان 
براي اجرا به بانك كش��اورزي كرمان ابلاغ 
شد.« صادركنندگان مي توانند براي تمديد 
يكساله تسهيلات خود به بانك كشاورزي 

كرمان مراجعه كنند. 
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اجازه ندهیم با بی برنامگی عده ای ورشكس��ت 
ش��وند. این ها اغلب باغداران خرد هستند. باید 

برای آن  ها باغ جدید ایجاد كنیم. 
امروزه بازار مهم اس��ت. اینك��ه كجا تولید    ٭
شده مهم نیست. ما جاهایی داریم كه می توانند 

محصول خوب بدهند.
پایه جدید آمریكایی ها به وجود آورده اند.    ٭
چه اش��كالی دارد از آن روش اس��تفاده كنیم. 
اگر به روش س��نتی بچس��بیم بازار از دس��ت 

می رود. 
در یك نگاه واق��ع بینانه پی می بریم كه در    ٭
حفظ ب��ازار، باغدار كالیفرنی��ا رقیب ما نبوده 
بلكه مددكار ما بوده. در س��ال هایی كه پس��ته 
ذخیره نداش��تیم تا در موق��ع نیاز بازار عرضه 
بكنیم، آنها با موجودی خود وارد بازار شدند 
و بازار برای ما در س��ال بعد حفظ ش��د. بازار 
چی��ن را آمریكایی ها ایج��اد كردند، تایوان را 
آمریكایی ها ایجاد كردند و ما فروختیم. اگر به 
تنهایی می خواس��تیم این بازار وسیع را در دنیا 

حفظ كنیم نمی توانستیم.
دغدغ��ه دیگ��ر كمیس��یون، مس��أله تأمین    ٭
نی��روی كار اس��ت. در این زمینه ب��ا انجمن 
صنفی کارفرمایان شركت های خدماتی کرمان  
نشس��ت هایی داش��تیم و به نتایجی رسیدیم. 
امس��ال این طرح را به صورت آزمایشی اجرا 
می كنی��م. اگر مالكان بزرگ كارش��ان رابه این 
شركت ها واگذار كنند در سال های بعد مشكل 
تأمین كارگر در فصل پسته چینی را نخواهیم 

داشت.
گنجش��ك زدگی و كرم كراش دو آلودگی    ٭
ب��زرگ برای پس��ته اس��ت. آس��یب این ها از 
آلودگی پس��ته های زود خندان به آفلاتوكسین 

بیشتر است.
زمان پس��ته چین��ی را اگر كوت��اه كنیم برد    ٭
بزرگ��ی در كاه��ش آفلاتوكس��ین خواهی��م 

داشت.
آم��وزش و اس��تفاده از تجرب��ه دیگران؛ از    ٭
جمله در كش��ورهای رقیب برای باغداران ما 
بسیار مفید خواهد بود. با تقویت بدنه اجرایی 
انجم��ن، امیدواریم س��فرهای آموزش��ی نظم 

بهتری بگیرند.
كار بسیاری در پیش است. تداوم لازم دارد.    ٭
اگر ما 1۰ س��ال دیگر نشس��تیم و گفتیم دیگر 
مس��أله آب مس��أله اصلی نیس��ت، اگر موفق 
شدیم 1۰ سال دیگر گفتیم آفلاتوكسین مسأله 
اصلی نیس��ت، اگر مثلًا 1۰ س��ال دیگر گفتیم 
آب مس��أله اصلی نیس��ت، كار درست انجام 
داده ایم. آمریكا سه نسل؛ یعنی حدود 6۰ سال 
در ی��ك مؤسس��ه برای پس��ته كار كرد و بعد 
بر اس��اس این اطلاعات كام��ل و همه جانبه، 

توصیه به كاشت پسته كرد.
كمیس��یون باغبانی در وارد مسایل كلان كه    ٭

مربوط به عموم است وارد می شود.

محمد حسین كریمی پور:

طرح بهره وری محصولات كشاورزی
به زیان كشاورزان است

كمیس��یون بازرگانی انجمن طی 1۴ جلس��ه در 
مورد قیمت پس��ته بحث و مطالعه داش��ته و با 
ارائه تحلیل از بازار جهانی پسته، اطلاع رسانی 
كرده تا از نوس��انات ش��دید قیمت كه می تواند 
به كش��اورزان لطمه بزند جلوگیری كند. پروژه 
انتق��ال محصول از س��ال آور به س��ال نا آور و 
پروژه راه ان��دازی پایانه های صادراتی از دیگر 
راهكارهای جلوگیری از نوسانات شدید قیمت 
پس��ته است كه دنبال ش��ده. رابطه بین كیفیت، 
كنترل و اس��تاندارد، بر قراری ارتباط با س��ایر 
تش��كل ها و ارائه خدمات به اعض��اء از طریق 
راه اندازی هیأت های اعزامی به س��مپوزیوم  ها، 
باغ ها و نمایشگاه ها برنامه های دیگری است كه 
انجمن دنبال می كند. فعالیت های اطلاع رسانی 
انجم��ن از طریق یك س��ایت، ی��ك خبرنامه و 
یك فصلنامه دنبال می ش��ود. با توجه به حضور 
نماین��دگان محترم اس��تان در مجلس ش��ورای 
اسلامی، توجه به چند نكته بسیار حائز اهمیت 
اس��ت: طرح بهره وری محصولات كش��اورزی 
امس��ال در كمیس��یون تخصص��ی آب مجلس 
مطرح ش��د. این طرح تقریباً ه��ر قانونی را كه 
در كش��اورزی بوده مورد تغیی��رات جدی قرار 
داده اس��ت. حق آب بها با ارقام بسیار بزرگ تر 
از س��ابق احیاء می شود. توزیع آب منطقه ای و 
به كاربران آب س��پرده می ش��ود. نظام مهندسی 
به نمایندگی از س��وی بخ��ش خصوصی فعال 
خواهد شد و بسیاری از مسوولیت های وزارت 
جهاد و سازمان های اس��تان ها از توزیع نهاده ها 
و... در آم��د حاصل از بخش كش��اورزی كه 3 
تا ۴ ه��زار میلیارد برآورد می ش��ود به صندوق 
توس��عه كش��اورزی ریخته می ش��ود. اعتبارات 
حوادث غیر مترقبه به س��ازمان نظام مهندس��ی 
سپرده می شود. نگرانی از اجرای این قانون این 
است كه در آن به شكل غلیظی فعالیت ها دولتی 
شده است و گویا قرار است دولتی ها با دولتی ها 
اص��ل ۴۴ را در حیطه كش��اورزی اج��را كنند! 
نمایندگان محترم اس��تان در مجلس باید به این 
طرح كه احتمالاً در پاییز سال جاری در صحن 
علنی مطرح خواهد ش��د توج��ه جدی مبذول 
دارند. مطل��ب بعدی ه��م در خصوص لایحه 
هدفمند كردن یارانه هاست كه با افزایش قیمت 
برق از 15 ریال به 55۰ ریال برای كش��اورزی 
)نزدیك به 36 برابر ش��ده( اكثر چاه های عمیق 

تعطیل خواهند شد.
بی��ان درد كردم. نمایندگان محترم كرمان قبل از 
رفت��ن طرح به صحن علنی تدبیری بیندیش��ند. 

علیكم بالمجلس!

علی وثوقی:

ادامه وضعیت كنونی تولید و صادرات؛ 
یعنی نابودی خرده مالكان

  گرچه در تولید بسیاری از محصولات مصرفی، 
بازار اس��ت كه پیام می دهد چه چیزی و به چه 
مقدار تولید ش��ود ولی به دلیل قطع ارتباط بین 
صادركنندگان و تولید كنندگان پسته، این پیام از 
بازارهای مصرفی به باغداران داده می شود. رفتار 
بازار است كه به تولیدكننده پیام می دهد. كاهش 
آلودگی آفلاتوكسین با خیلی از رفتارهای بازار 
تا به حال تناس��ب نداشته. تولید كننده دیده كه 
پس��ته های آلوده و غیر آلوده را از انبارش برده 
ان��د و معیاری برای این نبوده. ب��ا نگاه به آمار 
تولید از 3۴۰ هزار هكتار باغ های مثمر، متوسط 
صادرات در طی 1۰ سال گذشته 17۰ هزار تن 
بوده و این نش��ان می دهد كه به طور متوس��ط 
از ه��ر هكت��ار، نیم تن پس��ته ب��رای صادرات 
داریم كه هیچكدام ن��ه قابلیت ردگیری دارد و 
نه پی گی��ری. آیا بازار محصول را پس��ندیده؟ 
آیا محصول بد بوده اس��ت؟ ادامه فعالیت تولید 
و صادرات به این ش��كل منجر به نابودی بدنه 
اصلی تولید كننده پس��ته كه همان خرده مالكان 
هس��تند می ش��ود. در مقابل، تولی��د كننده های 
عمده كه در بخش ف��رآوری و ارتباط با دنیای 
خ��ارج بوده اند كمتر دچار اینگونه مش��كلات 
شده اند و با انتخاب بازار مناسب و جداسازی 
پس��ته، موفق تر بوده اند. موضوع دوم در بحث 
آلودگ��ی این اس��ت اگر تم��ام زحماتی  كه در 
بخ��ش جلوگی��ری از آلودگی در نظ��ر بگیریم 
مع��ادل 1۰۰ واحد باش��د، زود چیدن محصول 
پسته 8۰ درصد كار را پوشش می دهد . بنابراین 
به موضوع زود چیدن پسته بایستی توجه جدی 
ك��رد و بالاخره مطلب س��وم كه ب��ه نوعی راه 
گشای مشكل اول است این كه كسانی كه فقط 
در بخش بازرگانی فعالیت می كنند دستش��ان را 
در دست واحد های فرآوری بگذارند و متقاضی 
پس��ته ای باشند كه در آغاز فصل تولید می شود 
و آنچه ك��ه می خواهند ب��ه واحدهای فرآوری 

سفارش دهند. 

علی نظری رییس كمیسیون بحران آب :

هزینه انتقال آب زاگرس با فروش سهام
م��ردم هی��چ جا به ان��دازه كرمانی ه��ا قدر آب 
را نمی دانن��د و ب��رای آن هزینه نم��ی كنند. هر 
مت مكع��ب آب در رفس��نجان 7۰۰ تومان در 

می آید. 
15 سال است داریم اصرار می كنیم برای انتقال 
آب از زاگرس به كرم��ان اما حرفمان را گوش 
نم��ی دهند. هزینه كل اج��رای طرح انتقال آب 
زاگرس به كرمان س��ه س��اله بر می گ��ردد. اگر 
امس��ال این طرح به جایی نرس��د دیگر امیدی 

توليد 6 هزار تن پسته تر
در باغ هاي آستان قدس

مش��اور ام��لاك كش��اورزي آس��تان قدس 
رض��وي از تولي��د بي��ش از ش��ش ه��زار 
 ت��ن پس��ته در س��ال گذش��ته زراع��ي در 
باغ هاي اين س��ازمان در سراسر كشور خبر 

داد.
به گزارش آستان قدس رضوي از اين ميزان 
پسته كه با مرغوبترين كيفيت توليد مي شود 

دو هزار تن پسته خشك صادر شده است.
وي در خص��وص وضعيت فرآوري پس��ته 
در باغ هاي آس��تان قدس رضوي گفت: در 
مجموعه اي��ن باغ ها چهار واح��د فرآوري 

پسته تر به خشك وجود دارد.
او افزود: از آنجا كه فروش و صادرات پسته 
ب��ه خارج يك فعالي��ت بازرگاني و تجاري 
ويژه اس��ت، آس��تان قدس رضوي پس��ته 
توليدي خ��ود را از طريق مزايده به تاجران 

صادركننده واگذار مي كند.
وي با بيان اين كه عمليات كوددهي، هرس 
و اصلاح خاك از ضرورت هاي توليد پسته 
اس��ت گفت: هر س��ال اين كارها به شكل 
كامل در باغ هاي آس��تان قدس رضوي اجرا 

مي شود.
او در مورد مشكلات اساسي كشت پسته در 
كشور گفت: يكي از محدوديت هاي اساسي 
كشت پس��ته در ايران محدوديت كيفي آب 
اس��ت. اما آستان قدس رضوي در سال هاي 
گذش��ته حداكثر بهره وري را از آب داشته 

است.
وي با بيان اينكه آس��تان ق��دس رضوي در 
شهرس��تان هاي راور، گناباد، دامغان و انابد 
باغ پسته دارد اظهار داشت: سطح زير كشت 
پس��ته آس��تان قدس رضوي در شهرس��تان 
راور افزون بر 6۰۰ هكتار و در شهرس��تان 
دامغان 1۰۰ هكتار اس��ت كه با روش قطره 

اي آبياري مي شوند.
او اش��اره كرد ارق��ام كله قوچ��ي، بادامي، 
نخ��ودي و فندقي در ش��ركت هاي مختلف 
كشاورزي آس��تان قدس رضوي با توجه به 

شرايط اقليمي و شوري آب توليد مي شود.

سيستم آبياري تحت فشار
با  50 درصد هزينه رايگان 

رييس سازمان جهاد كش��اورزي كرمان در 
مراس��م توديع رييس سابق و معارفه رييس 
جدي��د جهاد كش��اورزي بافت گفت: يكي 
از مش��كلات اصلي اس��تان كرم��ان كمبود 
منابع آبي است زيرا س��الانه ورودي آب و 
آبخوان هاي استان 5/6 ميليارد مترمكعب اما 
ميزان برداشت 6/7 ميليارد متر مكعب است 
و اين موجب خشك شدن آبخوان ها و منابع 
آبي زيرزميني شده اس��ت. وي خاطرنشان 
ساخت: 58 درصد آب استحصالي از منابع 
آبي اس��تان به ه��در مي رود و در ش��رايط 
مطل��وب ۴2 درصد از آب اس��تحصالي در 
مزارع كش��اورزي و باغ ها مصرف مي شود. 
ب��ه گزارش خبرگ��زاري ف��ارس، تكلوزاده  
اعلام كرد: براي جلوگيري از هدررفت آب، 
اجراي سيس��تم هاي تحت فشار در دستور 
كار ق��رار دارد و به كش��اورزان و باغداراني 
كه مايل به اجراي اين سيس��تم در مزارع و 
باغ هاي خود باش��ند، 5۰ درصد هزينه اجرا 

رايگان داده مي شود.  ادامه در صفحه 12 
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مشكل جدی در صادرات، واقعی نبودن نرخ 
ارز است.

با آغاز فصل برداشت پسته، صاحبنظران در بخش 
باغداری، فرآوری و صادرات، از ابعاد مختلف به 
موض��وع  قیمت می پردازند.اینك��ه با چه نرخی 
می توان هزینه های تولید باغداران را پوشش داد؟ 
چه نرخی می تواند قدرت رقابتی صادركنندگان 
ب��رای حض��ور در عرصه بازار ه��ای بین المللی 
را تقوی��ت كند؟ چ��ه نرخی برای پس��ته ایران 
نامناسب اس��ت و موجب و زمینه ساز واگذاری 
بازار های پس��ته ایران به س��ایر رقبا می ش��ود؟ 
تجربیات س��ال های گذشته در نرخ گذاری پسته 
توس��ط تش��كل های مرتبط چه آثاری داش��ته؟ 
روش��ن نبودن قیمت در این ای��ام،  چه آثاری بر 
حج��م قرارداده��ای كوتاه م��دت و بلند مدت 
صادركنندگان می گذارد؟ تا چه اندازه قیمت های 
جهانی پس��ته از نرخ پس��ته ایران متأثر می شود؟ 
تش��كل های موجود در كار پس��ته مثل: شركت 
تعاونی تولید كنندگان پس��ته ایران، شركت پسته 
ایرانیان، اتحادیه صادركنندگان خشكبار، انجمن 
پسته ایران و س��ایرین، با چه اقداماتی می توانند 
مناف��ع ذی نفعان ای��ن صنع��ت را تأمین كنند؟ 
نقطه تصمیم بهینه حفظ مناف��ع باغداران،  حفظ 
بازار های صادراتی، مقابله با رقبا و .. در كجا قرار 

می گیرد و چگونه تأمین می شود و ....؟ 
این ها س��ؤال های دس��ت ان��دركاران صنعت و 

موضوع روز پسته در فصل برداشت است. 
هی��أت مدی��ره انجم��ن، فرص��ت گردهمای��ی 
صاحبنظ��ران صنعت و مس��ؤولان در كرمان را 
ب��رای پرداختن به این موضوع غنیمت ش��مرده 
اس��ت. در این جلسه كه از ساعت 16 الی 18 در 
سالن هتل پارس كرمان برگزار شد، صاحبنظران 
از دیدگاه ه��ای مختل��ف، ابعاد و وج��وه پیدا و 
پنهان قیمت گذاری و تعیین نرخ پسته را بررسی 

كردند.
انجم��ن امیدوار اس��ت با این اق��دام و انعكاس 
آنچه در این نشست كارشناسی گذشت، به سهم 
خود شرایط تصمیم گیری خردمندانه و مشاركت 
همگان��ی و همدلانه اعضاء در اج��رای بهترین 

تصمیم را فراهم آورده باشد. 
٭ ٭ ٭

محسن جلال پور:
چارچوب گفت و گو

ما نه در قیمت گذاری و نه در بحث اداره قیمت 
چنین جایگاهی نداریم و قرار هم نیس��ت كه به 

عنوان انجمن وارد این مقوله بشویم. 
در این جلسه با حضور دست اندركاران صنعت 
پس��ته در تولی��د و فرآوری،  ص��ادرات،  بخش 
خصوص��ی، بخش دولت��ی، مس��ؤولان،  همین 

طور  همه ذینفعان كه نمایندگان ایش��ان حضور 
دارند،  راجع به وضعیت تولید، قیمت تمام شده 
وبازار جهانی پس��ته و شرایطی كه امروز در دنیا 
داریم و روابطی كه باید در زمینه فروش داش��ته 
باشیم، بررس��ی و بحث می كنیم. جمع بندی ما 
همین باشد. همه ما، كه مؤثرین پسته در بین مان 
حضور دارند و از فعالانی كه بسیار تاثیر گذارند 
و در جم��ع خود داریم،  ای��ن مطلب را مدنظر 

قرار می دهیم. 
٭ ٭ ٭

محمد حسین آقا محمد حسنی:
مشكل جدی در صادرات، واقعی نبودن 

نرخ ارز است.
بحث را از ش��رایط بازار داخلی شروع می كنم. 
تا به امروز حدود 9۰% محصول س��ال گذش��ته 
به فروش رفته است. تخمین كمیسیون باغبانی 
برای محصول سال جدید بین 18۰ تا 19۰ هزار 
تن، تخمین درستی است. به نظرم، بازار چین و 
اروپا از بازارهای مهم پس��ته ایران هستند. اروپا 
خریدار 2۰ هزار تن پس��ته ای��ران با قیمت های 
خوب است و بازار مهمی برای ایران است. در 
صحبتی كه با شركت های مهم امریكایی داشتیم 
آنها صحبت از قیمت پسته در محدوده 65۰۰-
63۰۰ دلار هر تن می كردند. برای رقابت با این 
شركت ها می توان ارزیابی كرد كه پسته امروز ما 
برای س��ایز 32-3۰ و 3۰-28 باید در محدوده 
پایین تری باش��د. قطعاً برای تولی��د كنندگان، 
این قیمت، قیمت مناس��بی نیست. به خصوص 
برای خ��رده مالكان، با همه مش��كلات كمبود 
پسته در س��ال گذشته و نقدینگی، از مشكلات 
جدی م��ا در صادرات، واقعی نب��ودن نرخ ارز 
اس��ت كه مش��كلات آن به همه تولید كنندگان 
و صادركنن��دگان ب��ر می گ��ردد. حت��ی جوایز 
تعیین شده برای صادرات نیز مبنای دقیقی ندارد 
و نمی تواند مشكلات سر راه را بر طرف سازد. 
متاسفانه هنوز تش��ویقی های دو سال گذشته را 
نداده اند. من فكر می كنم راه كار اساس��ی برای 
حل مش��كل قیمت ها و امكان تولید و رقابت با 

امریكایی ها در موضوع نرخ ارز است.
٭ ٭ ٭

علی نظری:
ضرورت افزایش بهره وری از منابع آبی

حال كه قرار اس��ت در مجلس شورای اسلامی 
راجع به بهره وری آب صحبت ش��ود با توجه 
به س��رمایه بزرگ استان درخصوص دانش فنی 
اس��تفاده از آب و نهاده ها، ضروری اس��ت قدر 
ای��ن نعم��ت را بدانیم و در اختص��اص آب به 
پسته كاران، با توجه به آثار اشتغال و هزینه های 
ایجاد هر شغل در مقایسه با سایر صنایع، اولویت 
قائل ش��ویم. ما یك عقب ماندگی وحشتناك از 
س��ایر رقب��ا در زمینه به��ره وری داریم كه باید 
آن را جب��ران كنیم در ح��ال حاضر امریكایی ها 
حداقل 2 برابر ما بهره وری در تولید پس��ته در 

هكتار دارند. 
اصلاح ساختار مركز تحقیقات پسته برای انجام 
فعالیت ه��ای تحقیقاتی، با ه��دف افزایش بهره 
وری از منابع آبی، اقدامی اساسی است كه باید 

دنبال شود.
٭ ٭ ٭

مهدی آگاه:
محاسبه هزینه تمام شده تولید

در بح��ث قیم��ت تمام ش��ده اغل��ب اعضای 
كمیس��یون باغبان��ی موافق نبودند ك��ه این كار 
انجام ش��ود. دلایلشان را هم داشتند و ما گوش 
كردیم. قرار ش��د این كار ب��ه صورت كدبندی 
ش��ده باش��د و كسی از باغ مش��خصی صحبت 

نكند. از یك باغ برای اینكه عجله داش��تیم این 
فرم را پر كنند و به این جلسه برسانیم، نتیجه ها 

به شرح زیر است:
كارگری كه برای ش��ما هفت س��اعت و بیست 
دقیقه در روز كار بكند با احتس��اب هزینه های 
مختلف تامین اجتماع��ی، پاداش و عیدی و ... 
چیزی حدود 17-16 هزار تومان در روز هزینه 

دارد. 
در این جا اگر آب و باغ را در ۴۰ سال بخواهیم 
استهلاك بكنیم و اگر آب را تصور بكنیم در یك 
چاه 3۰  لیتر، 1۰ سال دیگر 15 لیتر آب خواهد 

داش��ت؛ یعنی در این فاصله 15 لیتر از آب چاه 
ش��ما كم می ش��ود. )در بعضی مناطق ش��رایط 
خیلی بدتر است.( با این شرایط، برای هر كیلو 
پسته ۴ هزار تومان هزینه شده )هزینه تولید هر 
كیلو از دهن بس��ت و آب��ی و غیره خواهد بود( 
اگر قیمت ها اصلاح ش��ود ب��ه ۴5۰۰ تومان هر 
كیلو نیز خواهد رسید. البته عملكرد 1/5 تن در 
هكتار در این باغ خاص مطرح است. با 1/5 تن 
تولید در هكتار تخمین زده شده است كه بالای 
۴ هزار تومان هزینه تولید هر كیلو پسته باشد و 
زیر یك تن تولید در هكتار، حتماً بالای 6 هزار 

تومان قیمت تمام شده خواهد بود.  
٭ ٭ ٭

جواد نظری:
تولید كننده ها و صادر كننده ها همدیگر 

را دوست بدارند

یك مشكل اساس��ی در بحث قیمت این است 
كه معمولاً صادر كننده بازار خارج و قیمت های 

بی��ن المللی را می بین��د، در حالیكه تولید كننده 
نگاهش ب��ه داخ��ل و هزینه های تولید اس��ت 
و علاق��ه مند ب��ه فروش ب��ا قیمتی اس��ت كه 
هزینه هایش را جبران كند. قیمت ها نبایستی بی 
جهت بالا برود. تا زمانی كه واقعیت ها را نبینیم 

مشكل خواهیم داشت.
- تولیدكننده ه��ا باید صادركننده ها را دوس��ت 
داشته باش��ند و برعكس. كه خوش��بختانه اكثر 
صادركننده ها امروز خودش��ان تولید كننده شده 
اند و هر دو سوی قضیه را می بینند و این اتفاق 

خوبی است كه دارد می افتد.

بررسی ابعاد پیدا و پنهان قیمت گذاری پسته در نشست هیأت مدیره انجمن با صاحبنظران در كرمان
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بررسی ابعاد پیدا و پنهان قیمت گذاری پسته در نشست هیأت مدیره انجمن با صاحبنظران در كرمان
- راه حل اصلی رابرای قیمت گذاری پیدا كنیم 
نه اینكه قیمتی بگذاریم كه دل همه خوش باشد 

ولی در عمل ایجاد مشكل كند. 
٭ ٭ ٭

ابراهیمی:
وحدت رویه در تعیین قیمت

حالا كه انجمن در همه زمینه ها زحمت كشیده 
خوبس��ت كاری كند كه وحدت رویه در تعیین 
قیمت هم داش��ته باش��یم، تا از آسیب های سال 

گذشته دور بمانیم. 
٭ ٭ ٭

سید محمد مرتضوی )خانه كشاورز(:
مزایای پسته ایرانی

به نظر من این صادركنندگان و بازرگانان هستند 
كه بایس��تی به دنبال ایفای حقوق تولیدكنندگان 
باش��ند. به اش��كال مختلف در بازار در رابطه با 

محصول و قیمت آن می توان ایفای نقش كرد.

بحث روانی در تعیین قیمت خیلی مهم اس��ت. 
با اطلاع رسانی و گفتن واقعیت ها، این كار قابل 
انجام است. باید تأكید برمزیت های پسته ایرانی 
باشد. پسته ما بهتر از پسته آمریكایی است. این 
مزی��ت هم از ما نیس��ت، م��ا كاری نكرده ایم، 
خدا داده اس��ت. طعم پس��ته ایرانی یك مزیت 
است،پسته ایران تنوع رقم دارد، عیار پسته ایران 
یك مزیت دیگر است. چرا به این ها تأكید نمی 
كنیم تا بتوانیم در بازار جا بیندازیم كه به همین 
دلایل قیمت پسته ایران مثلا« باید 2 دلار بیشتر 

باشد. 

بهترین س��لیقه ها پسته ما رامصرف می كردند  و 
قیمت خوب هم می دادند. 

بحث نقدینگی مهم نیس��ت،  پارس��ال موضوع 
نقدینگ��ی مطرح بود كه آخرش ه��م ندادند و 

تاثیر منفی در بازار گذاشت. 
٭ ٭ ٭

رضا نظری:
در آمد پسته به درستی تقسیم نمی شود

در بح��ث قیمت گذاری، اگر قرار باش��د با این 
هزینه های بالا، قیمتی برای تولید كنندگان اعلام 
ش��ود عده ای خواهند گفت كه آقای جلال پور  
ات��اق بازرگانی، قیمت 75۰۰ تومان ما را 6۰۰۰ 
تومان قیمت گذاش��ت و ایجاد مش��كل خواهد 
كرد. بازار روال خودش را طی می كند و می رود 
و بس��تگی به نقدینگی در اول فصل دارد و مثل 
هر س��ال، چینی ها محص��ول ما را می برند و در 

آمدش را می خورند. 
امس��ال احتم��الاً همان اتف��اق می افت��د، یعنی 

عرضه پسته كه ش��روع شد تمام صادر كننده ها 
می ش��وند نماینده چینی ها، و شروع می كنند به 
آنها پس��ته دادن و آنها انبار ك��ردن، حالا تا كی 
ش��ما می خواهید انبار داشته باش��ید. نقدینگی 
را بایس��تی نگاه دارید و ... متاس��فانه هر س��ال 
درآمدهای پس��ته را دارند بقیه می برند. اگر هم 
ما بخواهیم قیمت بگذاریم و بگوییم پارامونت 
گذاش��ته اس��ت 63۰۰ تومان و م��ا می گذاریم 
6 ه��زار توم��ان و قیم��ت را پایین ت��ر از آنها 

بیاوریم، این هم درست نیست. 
بگذاری��م ببینی��م در بازار عرض��ه و تقاضا چه 

اتفاق��ی می افت��د و ص��ادر كننده ها چ��ه همتی 
می كنند راجع به پس��ته و چ��ه كمكی می توانند 
به تولی��د كننده بكنند. یعنی ی��ك رابطه ای كه 

خودش بوجود آید. 
جلال پور: اصلًا بحث پیش��نهاد قیمت نیس��ت. 
بحث تحلیل بازار پسته است. روش های رقابتی 

پیش رو و روش های كاهش هزینه در تولید. 
٭ ٭ ٭

مسعود معین:
محاسبه دقیق میزان تولید

با آقای نظری موافق هستم چون میزان تولیدی 
كه پیش بینی كردم خودم ش��ك دارم. در تعیین 
قیمت، محاس��به میزان دقیق تولید لازم است. با 
این تنش هایی كه داش��تیم فكر می كنم پیشنهاد 
آقای نظری درس��ت باش��د و در قیمت گذاری 

عجله نكنیم. 
جلال پور: قرار نیس��ت كه هیچ عددی یا ریالی 
از این جلس��ه بیرون  برود. ما فقط می خواهیم 
ببینی��م وضعیت پس��ته ایران در دنیا چیس��ت؟ 

داریم بررسی می كنیم. 
مثلًا همین طور كه آقای آگاه گفتند قیمت پسته 
برای خرده مالكان تا 65۰۰ تمام می شود. خوب 
این بد نیس��ت ك��ه همه بدانند هزین��ه تولید ما 
چقدر اس��ت. اصلًا صحب��ت قیمت گذاری در 

این جلسه نداریم. 
٭ ٭ ٭

حسین بزاز ) شركت تعاونی(:
قیمت پسته با نگاه به نرخ ارز تعیین شود

قیمت گذاری  در این ش��رایط صحیح نیس��ت. 

شركت تعاونی هم تا الان هر وقت قیمت گذاشته 
عده ای مخالفت كرده اند.  شركت تعاونی تولید 
كنندگان رفسنجان سرو كارش با تولید كنندگان 
كوچك است و آنها را لمس می كند. قیمت های 
تمام ش��ده خیلی بالاتر از اینهاس��ت و اگر كل 
س��رمایه گذاری پسته را منظور نماییم قیمت از 
این هم بالاتر اس��ت. قیمت پس��ته را بایستی با 
نگاهی به نرخ ارز نیز دید. اگر نرخ هر دلار مثلًا 
چهار هزار تومان باش��د قیمت پسته هم كیلوئی 

28هزار تومان خواهد بود.
این قیمتی كه الان می فروش��یم داریم سوبس��ید 
می دهیم به دولت. پارس��ال ع��ده ای اعتراض 
داش��تند كه چرا قیمت را زیاد زدیم. ما بررسی 
كردیم قیمت های تمام دنیا در آن فصل، بالا بود 
.با بحران های بین المللی كه همه شما در جریان 
آن هس��تید افت شدید قیمت داشتیم. دولت هم 
كه ق��رار بود به م��ا نقدینگی بدهد ن��داد. اگر 
نقدینگی می داد می توانس��تیم پسته را در موقع 
خ��ودش به بازار عرضه كنیم، ن��ه اینكه مجبور 
بشویم پسته خودمان را به دلیل مشكلات مالی 

ارزان تر بفروشیم.
٭ ٭ ٭

محمد حسین آقا محمد حسنی:
بازار دنیا نمی تواند منتظر ما بماند

من برداش��تی كه از بازارهای دنیا دارم صادقانه 
در خدم��ت انجمن می گذارم. هیچ پیش��نهادی 
در م��ورد قیم��ت ن��دارم. توجه دوس��تان را به 
ای��ن نكات جلب می كنم: ب��ازار دنیا نمی تواند 
منتظ��ر ما بمان��د. اگر بخواهی��م وارد بازارهای 
بین المللی بشویم احتیاج داریم كه قیمت مان را 
به آنها اعلام كنیم. ش��اید ب��ا ارائه ندادن قیمت 
پسته، بخشی از بازار اروپا را از دست بدهیم و 
این برای بازار پس��ته ایران خطرناك است. یك 
روزی پس��ته ای��ران 1۰ دلار فروش می رفت و 
م��ا رقیبی مثل آمریكا نداش��تیم ولی امروزه این 
رقیب وجود دارد. مزیت شركتی مثل پارامونت 
در امری��كا و در مقایس��ه ب��ا ما این اس��ت كه 
می تواند برای 6 ماه آینده قیمت را تعیین كند و 
بفروش��د و به موضوع تبلیغات در بازار جهانی 
ه��م به خوبی بهاء می دهد. آیا ما حاضریم برای 
تمامی مزیت هایی كه در خصوص پسته ایرانی 
می شناس��یم، كیلویی 1۰ توم��ان بگذاریم و در 
بازارهای جهانی تبلیغات بكنیم تا زمینه افزایش 

تقاضا و قیمت را فراهم آوریم؟
٭ ٭ ٭



88
اد 

رد
م م

دو
ه 

یم
/ ن

13
ره 

ما
ش

ه 
ست

ه پ
ام

رن
خب

8

نشاط:
جلوگیری از ضرر همگانی

پس��ته ای كه از ایران خارج می ش��ود و به چین 
می رود آن قدر عملیات رویش انجام می ش��ود 
ك��ه اصلًا م��زه و رنگ و ب��وی آن فرق می كند 
و نم��ی توانیم بگوئیم این پس��ته ایران اس��ت 
یا پس��ته امریكاس��ت. پس��ته را نوعی درست 
می كنند كه باب طبع خودشان باشد و خودشان 
استفاده كنند. پسته را می بریم نشان شان می دهیم 
می گویند خیلی خوشمزه است ولی باز عملیات 

رویش انجام می دهند. 
نكته دوم اینكه م��ا همه فكر می كنیم یك جای 

دیگر قیمت بگوید و بعد ما قیمت بدهیم. 
خوب بنش��ینیم و بگوئیم قیمت این اس��ت. نه 
اینكه صبر كنیم كه شركت ایرانیان قیمت بزند، 
بعد م��ا 1۰۰ تومان گران تر بزنی��م بعد ایرانیان 
2۰۰ توم��ان گران تر بزن��د، من هم ۴۰۰ تومان 
گرانت��ر بزن��م و پس��ته را بفروش��م نتیجه این  
می ش��ود كه هم او ضرر كند، هم صادر كننده، 
ه��م تولید كننده و همه ضرر می كنند. بنش��ینیم 
دور هم بگوئیم تولید پس��ته اینقدر هزینه دارد، 
اینقدر هم قیمت های جهانی اس��ت، بعد برسیم 
به اینكه الان پسته را چگونه پیش فروش كنیم، 
قیمت��ی در بیاوریم و تبادل نظر كنیم تا كار تمام 

شود.
٭ ٭ ٭

علی وثوقی:
قیمت گذاری با رویکرد به تولید

اگر بخ��ش بازرگانی در صحنه بین المللی فقط 
با اهرم قیمت بخواهد با ش��ركت های خارجی 
رقاب��ت كند، ای��ن رقابت به بدن��ه تولید لطمه 
می زند. البته تجربیات س��ال های قبل نشان داده 
كه بخش بازرگانی در مواردی توانسته است به 
ص��ورت طبیعی و با قدرت، بازار را حفظ كند. 
باغداره��ا و صادركنن��دگان نیازمند یكدیگرند. 
هر دو تكمیل كننده یك س��یكل هس��تند كه در 
ایجاد ارزش نقش آفرینی می كنند. به نظر بنده، 
انجمن باید نقاط قوت و ضعف انواع پیشنهادها 
و طرح ها را مطرح كند، مس��لماً بازار قیمت را 
تعیین می كند، عرض��ه و تقاضا قیمت را تعیین 
می كند. بخش بازرگانی می  تواند در ابتدا با یك 

قیمت پایه، كار را شروع كند. منتهی این قیمت 
پایه، قیمت كف بازار جهانی نباش��د، بقا و دوام 
تولی��د را در نظر بگی��رد و با یك قیمت معقول 
كار شروع شود. دلیلی هم ندارد كه قیمت پایه، 

قیمت سقف باشد.
٭ ٭ ٭

قاسمعلی زاده :
بازار جهانی از ما قیمت می خواهد و ما 

نمی توانیم
پس��ته در ای��ران با اس��تانداردهای خودش و با 
مش��كلات تولید، بوروكراس��ی اداری، حمل و 
نقل و... مواجه اس��ت و این شرایط با آنچه در 
اس��تانداردهای جهانی عمل می ش��ود متفاوت 
است. صادركنندگان، آن طرف آب را می بینند و 
تولیدكنندگان، مسائل داخلی را و ما نمی توانیم 
برای دنیا تعیی��ن تكلیف كنیم. بازار آزاد حرف 
نهایی را می زن��د. می توانیم تلاش كنیم و %2۰ 
به��ره وری را در تولید داخلی ب��الا ببریم ولی 
به راحتی نمی ت��وان 1۰% قیمت های جهانی را 
افزایش داد. این مطلب به بازار آزاد بر می گردد. 
بزرگترین ضربه ای كه به پس��ته ایران می خورد 
ناش��ی از روزمره گی آن اس��ت. الان خریداران 
پسته در بازارهای جهانی از ما قیمت می خواهند 
و ما قادر به دادن قیمت نیستیم! كدام یك از شما 
صادر كنندگان، امروز می توانید قیمت بدهید و 
قرار داد ببندید؟ دس��ت همه بسته است. به نظر 
من باید روی تولید كار ش��ود ، باید بهره وری 
را افزایش دهیم و از ب��الا و پایین بردن روزانه 

قیمت ها خودداری كنیم. 
٭ ٭ ٭

دولتی:
قیمت نباید بالا پایین شود

- ب��ه عن��وان یك تولی��د كننده خ��رد، یكی از 
مش��كلات قیمت گ��ذاری، ب��الا و پائین رفتن 
قیمت هاست. بایستی با استفاده از امكانات انبار 
داری و ذخیره سازی پسته همواره قیمت پسته 

را در یك وضعیت معقول نگه داشت.
- ام��كان انب��ار داری و ذخیره س��ازی پس��ته 
می توان��د در تعیین  قیمت نقش مثبت داش��ته 
باشد. در غیر این صورت اصولا« قیمت گذاری 

مبنا و نقطه اتكا ندارد.
اگر روش��ی پیدا شود كه بتوانیم مدتی قیمت را 
ثابت نگه داریم بس��یار خوب است، این بالا و 

پایین رفتن باید معقول باشد.
٭ ٭ ٭

امان الله جوانشاه:
تضمین برای بالا بردن عملكرد

 7۰۰kg در بحث تولید مش��كل داری��م. تولید 
فاجعه اس��ت ، 1۰/۰۰۰  مترمکعب آب مصرف 
می كنی��م 7۰۰kg تولید داریم. م��ن فكر می كنم 
روی این قضیه انجمن بیش��تر س��رمایه گذاری 

كند و با دادن آگاه��ی كمك كند. در این مورد 
نامه ای به انجمن نوش��تم و گفت��م تضمین هم 

برای بالا بردن عملكرد می دهم. 
-دنی��ا در كش��اورزی خیلی پیش��رفت كرده و 
خیلی طرح هایش محرمانه اس��ت كه ما از آنها 
خب��ر نداریم. با آگاهی از دس��تاوردهای جدید 

می توانیم عملكرد را بالا ببریم.
-پس��ته غذای ش��ب نیس��ت، اگر گران باش��د 
نمی خرند و نمی خورند. ام��ا اینكه چرا آمریكا 
وارد این صنعت ش��د قابل تأمل است. به نظرم 

چون آن را یك مسئله اقتصادی دید. 
٭ ٭ ٭

فرهاد آگاه:
خرید و فروش »پسته تر« 

راه حلی که ضمن بحثها به نظرم آمد که ش��اید 
بتواند جلوی نوس��انهای قیمت را بگیرد خرید 
پسته تر است؛ كاری كه حداقل در منطقه كرمان 
به نظر می آید مرس��وم نیس��ت، فروش پسته تر 
روی درخت است. اگر باغدار متقاعد بشود كه 
پسته را روی درخت بفروشد و صادر كننده ها و  
مصرف كننده ها ه��م كه بازرگانان به نمایندگی 
از آنها می خواهند پس��ته را به صورت تر روی 
درخ��ت بخرن��د، می ت��وان قیمت ثاب��ت برای 
پسته تر داشت. شاید كمیسیون بازرگانی بتواند 
بازرگان ها را به انجام این نوع خرید تشویق كند 
و كمیسیون باغبانی هم بتواند باغدارها را به این 

نوع  فروش تشویق كند.
٭ ٭ ٭

خانم سربازپور )رییس اداره استاندارد 
و تحقیقات صنعتی رفسنجان(:

قیمت گذاری بر اساس درجات
به نظر من باید بین قیمت انواع پسته با درجات 
متف��اوت ارتب��اط قائل ش��ویم و قیمت گذاری 
براساس درجات باش��د. هر صادر كننده ای كه 
پس��ته ممتاز صادر می كند قیمتش بیشتر باشد، 

هم در تولید اثر می گذارد و هم در صادرات.
٭ ٭ ٭

دعاگویی:
پرهیز از قیمت گذاری انفعالی و ناگهانی

موض��وع قیمت گذاری در س��ال های گذش��ته 
انفعال��ی و یا ناگهانی بوده و باعث ش��ده اغلب 

تولید كنندگان به آن انتقاد داشته باشند. 
اگ��ر تحلی��ل واقع بینان��ه از ش��رایط داخلی و 
خارج��ی و عوامل تاثیر گذار در قیمت داش��ته 
باش��یم و از دل آن یك قیمت منطقی و مناسب 
در بیای��د خوب اس��ت. ولو اینك��ه بعضی ها را 
راضی نكند و به ش��كلی اقناع��ی، تولید كننده 
و صادركنن��ده را در كنار هم ببینیم مناس��ب تر 

است.
٭ ٭ ٭

رودری:
نقش انجمن در عملکرد ستاد عالی پسته

در ح��ال حاضر ظرفیت��ی در بخ��ش دولت با 
تش��كیل س��تاد عالی پس��ته ایجاد ش��ده است. 
چنانچ��ه انجمن پس��ته مس��ائل بخ��ش تولید 
را ب��ه این س��تاد منتقل كند قابلی��ت پی گیری 
و راهگش��ایی دارد. دراینج��ا دول��ت از طریق 
سیاست گذاری و ارائه بعضی كمك ها می تواند 
ایفای نقش كند. انجمن باید در طراحی و شكل 
دهی س��تاد عالی پسته وارد ش��ود. كشورهایی 
كه در امر صادرات مطرح هس��تند سال ها روی 
مس��ائل فرهنگی و بسته بندی كار كرده اند باید 
منسجم تر برای كوتاه مدت و بلند مدت برنامه 
ریزی ك��رد. انجمن می تواند در ارتباط بین ذی 

نفعان و دولت، نقش مؤثر داشته باشد.
٭ ٭ ٭

محتبی خسروتاج:
تحلیل ساختار بازار، نقش بازیگران و 

اطلاع رسانی
 در بحث تجارت بین المللی پسته به چند نكته 
اساس��ی باید توجه كرد ك��ه آثار آن به قیمت ها 
برمی گردد. مثلًا چه س��همی از بازار پس��ته در 
اختیار ایران اس��ت؟ آیا ب��ا تعیین قیمت داخلی 
می توانیم ب��ر قیمت های جهانی اث��ر بگذاریم؟ 
اگر ایران در این خصوص نقش تعیین كننده ای 
داشته باش��د بنابراین تولید كنندگان حق دارند 
درباره نرخ گذاری پس��ته، حساس��یت نش��ان 

دهند. 
نكته دوم: تغییرات در میزان عرضه و تقاضا در 
س��طح جهانی به چه میزان اس��ت؟ آیا افزایش 
عرضه پس��ته ایران در سال جاری، در مقایسه با 
س��ال قبل، كل عرضه را بالا برده؟ یا با افزایش 
تقاض��ا و یا كاهش عرض��ه در منطقه ای دیگر 
جبران شده اس��ت؟ نكته سوم آثار روانی ناشی 
از اخبار و اطلاعات تولید در س��ال آینده است. 
اگر سال آینده تولید به 3۰۰ هزار تن برسد آثار 
آن بر حجم معاملات امسال و قیمت ها چگونه 
خواهد بود؟ تجربه در صادرات غیر نفتی نشان 
داده كه بلاتكلیفی در روش��ن نبودن قیمت ها و 
عدم امكان انعقاد قرارداد در زمان های مناسب،  
فرص��ت را ب��ه رقبا داده اس��ت. ش��ركت های 
صادرات��ی نبای��د لحظه ای از حض��ور در بازار 
غافل شوند. آیا نمی توان با تحلیل نقاط قوت و 
ضعف سناریوهای مختلف قیمتی مثلًا با 6 هزار 
تومان ،65۰۰ تومان ،7۰۰۰ تومان و...، ش��رایط 
بازار را تحلیل و اطلاع رسانی كرد تا باغداران و 

صادركنندگان بهتر بتوانند تصمیم بگیرند؟ 
به نظ��ر اینجانب تحلیل س��اختار بازار و نقش 
بازیگ��ران و اط��لاع رس��انی در ای��ن بخش ها 

می تواند مفید باشد. 
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بایدها و نبایدها در پسته چینی

اولین جلس��ه کمیس��یون آماد و فرآوری كه 
در تاریخ 86/4/12 با ش��رکت آقایان : بهروز 
آگاه، عل��ی قاس��م علیزاده، مس��عود معین و 
علی وثوقی تشکیل ش��د، به بررسی عواملی 
پرداخت که می توان��د باعث کاهش آلودگی 
پسته به آفلا توکسین وبهبود کیفیت محصول 
ش��ود. ش��ركت كنندگان در این جلس��ه، از 
مجم��وع یافته ها و تجربیات و نتایج کارهایی 
كه از سال ها پیش برای كاهش آلودگی پسته 
به آفلاتوكسین شده، توصیه ها و پیشنهاد های 
خود را در قالب یك روش اجرایی به ش��رح 
زی��ر تدوین و به هیأت مدی��ره  انجمن ارائه 

كرده اند:
الف(آنچه قبل از فرآوری باید رعایت شود:

1- س��رویس و شستشو: س��رویس،  شستشو 
و ضدعفون��ی ک��ردن تمام��ی ماش��ین آلات و 
دس��تگاه هایی که پس��ته تازه با آنه��ا درتماس 
خواه��د ب��ود. در ای��ن عملی��ات ک��ه در هفته 
پایان��ی مرداد انجام می گیرد باید دقت ش��ود تا 
تمام ذرات و آثار باقیمانده از س��ال قبل شسته 
شود. بعد  ازشستش��وی کف سالن و بازدید از 
دستگاه ها و ماش��ین آلات نوبت به ضد عفونی 
آنها می رس��د. با رعایت اص��ول ایمنی از مواد 

کلره استفاده كنید.
تمام قسمت هایی که پسته تازه و پوست گیری 
ش��ده با آنها تماس خواهد داشت باید از جنس 
اس��تیل و یا موادی باشد که ضمن صیقل بودن 
وقابلیت شستش��و و ضدعفونی کردن، درمقابل 
تانن پوس��ت پس��ته تغییر رن��گ ندهد و باعث 
س��یاهی و ایجاد لکه برروی پوست سفید پسته 

نشود.
2- زمان برداش��ت: بهترین زمان برداش��ت و 
چیدن پس��ته موقعی است که 6۰ تا 7۰ در صد 
دانه ها رسیده باشند؛ بدین معنی که پوست سبز، 
نرم شده و به راحتی از پوست سخت جدا شود. 
چنانچه منتظر رس��یدن و خندان ش��دن در صد 
بیشتری از محصول بمانیم همزمان دانه هایی که 
اول رس��یده و بهترین اند خش��کیده و با  آلوده 
شدن به آفلا توکسین، زرد رنگ می شوند. اینها 
از نظر قیمت از پسته دهن بست ارزانتر هستند 

و در بازار و به نظر خریدار نا مرغوبتر. 
نگهداری محصول بع��د از این مرحله بر روی 
درخت نه تنها نفعی عاید باغدار نمی کند،  بلکه 
با زیان اقتصادی دو ساله همراه خواهد بود ؛چرا 
که هم کاهش عملکرد سال آینده را در پی دارد 

و هم چیزی به محصول اضافه نمی شود.
 توضی��ح اینکه: اینطور در اذهان القاء ش��ده که 
ماندن پس��ته بر روی درخت باعث س��نگین تر 
شدن آن می ش��ودو دلیل آنرا تغییر نسبت تر به 
خشک در آغاز و پایان فصل می دانند، درحالیکه 
تمام فعالیت ریشه در مرداد ماه متوقف می شود 
و این تغییر نس��بت در اثر از دس��ت دادن آب 
محصول می باش��د. بدین معنی که همان پس��ته 
ت��ازه که در آغ��از فصل 12۰ کیل��و بوده و 3۰ 
کیلو پسته خش��ک مرغوب تولید می کرده، بعد 

از ی��ک ماه با از دس��ت دادن آب خود 9۰ کیلو 
شده و همان 3۰ کیلو پسته ولی نامرغوب از آن 

عاید می شود. 
٭ برداشت در آغاز فصل مهمترین عامل کاهش 
آفلاتوکسین است و چنانچه رعایت نشود تمام 
عملیات بع��دی در مراحل مختلف فرآوری کم 

نتیجه و حتی بی نتیجه خواهد 
بود.

ف��رآوری:  3-س���رع�ت 
ش��ده  چی��ده  محموله ه��ای 
باید در حداق��ل زمان ممکن 
از پوس��ت خ��ارج ش��ده، و 
طی  بعدی  مراح��ل  بلافاصله 
شود و پس��ته ها هرچه زودتر  

خشک شوند.
 مان��دن محموله ب��رای مدت 
بیش از 12 س��اعت در پایانه 
ح��رارت  رفتن  ب��الا  باع��ث 
در داخ��ل محمول��ه و ایج��اد 

شرایط مناس��ب برای رش��د قارچ و تولید سم 
می ش��ود، حتی بیش از آنچه كه ممكن اس��ت  
ب��ه روی درخ��ت روی ده��د. بنا برای��ن، باید 
تناس��ب بین ماشین آلات و حذف گلو گاه ها و 

همچنین رعایت حجم ورودی 
محموله ه��ا با ظرفیت مجموعه 
پایانه فرآوری كاملًا مورد توجه 

باشد.
ب( مراحل فرآوری پسته 

تازه:   
بی��ش از دو ده��ه اس��ت ک��ه 
ف��رآوری  عملی��ات  مجم��وع 
پس��ته تازه بر روی یک خط به 
صورت پیوسته انجام گرفته  و 
جابجایی پس��ته از  ماش��ین به 
ماش��ین به طور خودکار  ویا از 

طریق بالا بر ها و نقاله ها صورت 
می گیرد. این تداوم و پیوس��تگی علاوه بر اینکه 
باعث س��رعت عمل وکاهش هزین��ه وافزایش 
ظرفیت می ش��ود، مانع از تماس پس��ته با زمین 

وآلودگ��ی آن نی��ز می گردد؛ به 
طوریکه دانه های پسته از آغاز 
که  ب��ر روی ب��الا ب��ر ریخته 
انته��ای مرحله  ت��ا  می ش��وند 
خشک ش��دن و رفتن به سیلو 

با زمین تماس ندارد.
1- پوست کنی: بیش از چهار 
ده��ه از اخت��راع ماش��ین های 
پوس��ت ک��ن می گ��ذرد و در 
دس��تگاه  این  متمادی  س��الیان 
تکمیل ش��ده و دقت بیشتر  و 
ظرفی��ت زیادت��ر یافت��ه. انواع 
لاس��تیکی آن  نیز ساخته شده 

است.  این ماشین بدون  استفاده 
از آب، ب��ا حرکت دورانی یک اس��توانه که بر 
روی آن تعدادی پیچ ب��ه ترتیب خاصی نصب 

ش��ده، پوست س��بز را به همراه قطعات خوشه  
ج��دا می كن��د و از زی��ر  تیغه عب��ور می دهد. 
دانه های پوس��ت گرفته ش��ده به همراه تعدادی 
دانه های پوست نشده رس��یده و کال ومقداری 
ذرات پوست به طرف جلوی ماشین می ریزد. 

استفاده از  ماشین های دانه کن که قبل از ماشین 

پوس��ت کنی نصب می شود با عمل خُرد کردن 
خوشه ها ظرفیت پوست کنی را دو، تا سه برابر 

افزایش می دهد. 
2- شستشو و نخاله گیری: این عمل باید فوراً 

و بدون وقفه بعد از پوس��ت گیری انجام شود. 
این كار به وس��یله چرخش صفحه مدوّرداخل 
استوانه ای با شیار های متعدد  و یا استوانه ای  با 
تیغه های بر جس��ته و جریان آب شدید و غلت 

دانه های پس��ته بر روی هم، باعث جدا ش��دن 
ذرات پوس��ت و همچنین شس��ته ش��دن صمغ 
و تانن موجود در پوس��ت سبز و خوشه ها، که 

حالت چس��بنده ای دارند، می ش��ود. این عمل 
باعث س��فیدی و خوش��رنگی  دانه ها می شود، 
ضمن اینکه عمل غوطه ور شدن و جدا سازی، 
مرحله بعدی را تسهیل می كند. شستشو و نخاله 
گی��ری می تواند در دو مرحله و به وس��یله دو 

ماشین جداگانه صورت پذیرد.
3- نخ��ودو گی��ری: با نصب غربال در مس��یر 
خط تولید و جدا س��ازی دانه های ریز، که اکثراً 
غیر طبیعی و آلوده هستند، می توانیم از مخلوط 
ش��دن آنها با بقیه پس��ته ها جلو گیری كنیم. در 
غیر ای��ن صورت این دانه ه��ای ریز در مرحله 
بعدی،  به زیر آب می روند و با پسته های درجه 

یک مخلوط می شوند.
4- جدا س��ازی پسته های رو آبی: با این عمل  
که بر گرفته از یک روش سنتی و قدیمی است 
پس��ته هایی که از سه مرحله قبلی گذشته اند، به 
داخل مخزن آب ریخته می شوند. آب تمیز بطور 
دائم به این مخزن که اصطلاحا حوض آبی گفته 
می شود اضافه شده و پسته های سنگین و سالم 
به زیر آب می روند و به وسیله بالا بر به دستگاه 
بعدی منتقل می شوند. آنچه روی آب می ماند و 
به وس��یله جریان آب و یا  حرکت پروانه ای از 
مسیر اصلی خارج می ش��ود، پسته های پوک و 
نیم مغز و همچنین دانه هایی است که زیاد رس 
ش��ده و آب خود را از دست داده و پوست سبز 
آنها خشکیده و مستعد آلودگی هستند. تعدادی 
از دانه ه��ای خندان که ظاه��راً خوش رویت و 
س��الم به نظر می رس��ند نیز روی آب مانده و با 

پسته های رو آبی همراه می شوند.
توصیه: مخلوط نش��دن این پسته ها با پسته های 
زی��ر آبی را به تمامی ف��رآوری کنندگان توصیه 
می كنی��م. از آنجاک��ه می��زان آلودگ��ی در این 
پس��ته های رو آب��ی ب��ه مراتب بیش��تر و حتی 
چندین برابر پس��ته های زیر آبی است، چنانچه 
مخلوط شوند شناسایی و جدا سازی مجدد آنها 
غیرممکن بوده و می تواند تمامی زحمات ما را 
در تولید یک محصول پاک و عاری از آلودگی، 
بی حاص��ل كند. حتی اگ��ر با انج��ام آزمایش، 
س��الم بودن پسته های رو آبی تائید شود توصیه 
می شود اینگونه پسته ها جداگانه به بازار عرضه 
ش��وند. ب��ه طوریکه این عمل ب��ه صورت یک 
فرهنگ فرآوری درآید و این نوع پسته، کلاس 

جدا گانه داشته باشد.
ج ( فرآوری پسته های زیر آبی:  

1- دوش گرفت��ن و گو گیری مقدماتی: باعث 
جدا ش��دن ذرات ریز می ش��ود ک��ه در حوض 
آب معلق ش��ده و به پوست پسته می چسبد. گو 
گیری مقدماتی که قبل از رطوبت گیری است ، 
موج��ب كاهش بار رطوبت گیر و بهبود کیفیت 

و رویت تولید خواهد شد.
2 – رطوبت گیری: اس��تفاده از این دستگاه به 
منظور گرفتن آب ناش��ی از شستش��و و خیس 
شدن پسته در مراحل قبلی بوده، باعث باز شدن 
دهان پسته ها شده و با کاهش چسبندگی دانه ها 
گو گیری نهایی را تسهیل و ضمناً امکان تماس 

توصیه های علمی تجربه شده كمیسیون آماد و فرآوری
روش های مطمئن برای به دست آوردن پسته سالم و عاری از آفلاتوكسین
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دانه های پسته با ورق های 
گالوانیزه خشک کن ها را 

میسر می سازد.
طول و عرض و همچنین 
پسته و  س��رعت حرکت 
دمیده  گ��رم  میزان هوای 
ش��ده باید متناسب با بار 
خط  ظرفی��ت  و  ورودی 

تولید باشد. 
جنس فلز رطوبت گیر مانند سایر ماشین آلاتی 
که پس��ته تازه ب��ا آنها تم��اس دارد باید از نوع 

استیل نگیر باشد.

برای اینکه به کیفیت مطلوب تر و رطوبت گیری 
یکنواخت تری دس��ت یابیم، رعایت این نکات 

ساده مفید خواهد بود:

1- توزیع هوای گرم در تمامی س��طح دستگاه 

یکنواخت باشد؛
2- ضخامت پسته در همه جای آن یکنواخت و 

از حدود 15سانتیمتر  تجاوز نکند؛
3- هیتر تولید کننده هوای گرم طوری س��اخته 
و انتخاب شود که بتواند در هر 
دقیقه حد اقل س��ی متر مکعب 
هوای 75درجه سانتیگراد را از 
هر متر مرب��ع رطوبت گیر، از 

لابلای پسته ها عبور دهد؛
۴- م��دت زمان��ی ک��ه پس��ته 
می تواند در این درجه حرارت 
بماند1۰ الی 15 دقیقه اس��ت و 
این تا وقتی اس��ت كه آب های 
اضافه ش��ده به آن تبخیر شود، 
وگ��ر ن��ه ب��رای کاه��ش آب 
ورطوب��ت طبیع��ی مغ��ز نباید 

ازچنین دمایی استفاده کرد؛
5 – مراقبت ش��ود دانه هایی از پسته در نقاطی 
از دس��تگاه که ثابت اس��ت برای مدت طولانی 
باقی نمان��د. بی دقتی در این مورد، 
افزایش آلودگی را نش��ان داده 

است؛
د- خش��ک ک��ردن پس��ته و 
روش های آن: منظ��ور از این 
رطوب��ت  کاه��ش  اصط��لاح، 
طبیع��ی مغز و رس��اندن آن به 

حد 5 تا 6 در صد است.
روش آفتاب��ی:  تولید کنندگان 
قدیمی به تجربه دریافته بودند 
ک��ه با آفتاب دادن پس��ته برای 
مدت دو روز متوالی می توانند 
محصول خود را ماه ها در انبار 
نگه��داری کنند. این عمل که به 
طور متوس��ط 2۰ ساعت تابش 
خورش��ید و در وس��ط آن 12 
س��اعت طول ش��ب  و خنک 
شدن پسته توأم است، می تواند 
ب��ه عنوان طولان��ی ترین زمان 
انبار داری مطمئن برای پس��ته 

انتخاب شود. 
اما خشک کردن پسته از طریق 
آفت��اب ب��ا وج��ود مزایایی که 
دارد در حجم بالا و پایانه های 
مکانیزه مقدور نبوده و به علت 
ناآرامی ه��ای ج��وّی در اوائل 
پائی��ز،  انتخ��اب این روش در 
صورتی پیش��نهاد می ش��ود كه پایان��ه مجهز به 

خشک کن های مناسب با ظرفیت پایانه باشد.
روش خش��ک ک��ن: در ای��ن 
روش با دمی��دن هوای گرم به 
داخل حجمی از پسته و خروج 
آن از ط��رف دیگ��ر، رطوبت 
پس��ته کاهش یافته وس��رعت 
خشک شدن از ۴8 ساعت به8 

ساعت تقلیل می یابد. 
چنانچه از خش��ک کن استفاده 
می كنی��د رعای��ت چن��د نکته 

ضروری است: 

1-  درج��ه حرارت هوایی که به داخل پس��ته 
دمی��ده می ش��ود نباید از  55 درجه س��انتیگراد 

بیشتر باشد.
 2 – ضخام��ت پس��ته در بهتری��ن حال��ت 3۰ 
سانتی متر و حداکثر 5۰ س��انتی متر باشد. چون  
در ضخام��ت بیش��تر راندمان پائی��ن می آید و 

خشک شدن یکنواخت نخواهد بود.
  3 – در م��ورد خش��ک کن ه��ای ثابت در هر 
ساعت یکمرتبه باید پسته ها زیرو رو شوند تا از 
تماس مداوم بخش��ی از پسته ها با هوای گرم  و 

مرطوب ماندن بخش دیگر، جلو گیری شود. 
۴ –  برای اینکه سرعت خشک کردن بالا برود 
و در ضم��ن در کیفیت محص��ول و ترکیبات و 
مواد غذایی مغز تغییری ایجاد نش��ود، می توان 
پس از سه ساعت دمیدن هوای 55 درجه مشعل 
را خام��وش کرد و به مدت یک س��اعت هوای 
خنک به داخل خش��ک کن فرستاد. با این عمل 
درج��ه حرارت کاهش می یاب��د که به معنای از 
دس��ت دادن 57۰ کال��ری ح��رارت،  همراه با 
تبخیر ی��ک گرم از آب و رطوبت مغز اس��ت. 

آفلاتوكسین چیست؟
آفلاتوكس��ین نوع��ی س��م قارچ��ی )مایكو 
توكس��ین( اس��ت كه در نتیجه متابولیت های 
ثانوی��ه نوع��ی ق��ارچ ناقص )كپ��ك( به نام 

آسپرژیلوس فلاووس ترشح می شود. 
س��م آفلاتوكس��ین ان��واع مختل��ف دارد؛ از 
مهم ترین انواع آن می توان آفلاتوكس��ین های 
b1 وb2 وg1 و g2 )در محصولات كشاورزی؛ 

از جمل��ه دانه ه��ای روغنی، چون: پس��ته و 
 m2 و m1 بادام زمین��ی( و آفلاتوكس��ین های

)در شیر( را نام برد. 
نامگذاری آفلاتوكس��ین های B و G   براساس 
 UV نور فلوئورسانسی است كه در زیر اشعه

تولید می كنند.
یعنی نوع B فلوئورسانسی آبی )BLUE( و نوع 

)GREEN( فلوئورسانسی سبز G
آفلاتوكس��ین ن��وع B و G  را در محصولاتی 
مانند: ذرت و دانه های روغنی همچون پسته 
و بادام زمینی، پنبه دانه، خوراك دام، غلات و 

فرآورده های غله و... می توان مشاهده كرد. 
آفلاتوكس��ین ن��وع M  در ش��یر می توان��د 
وجود داشته باش��د كه یكی از متابولیت های 

آفلاتوكسینB1   محسوب  می شود. 

در صورت��ی ك��ه انس��ان ی��ا دام از خوراكی 
تغذیه كند كه به س��م آفلاتوكس��ین B آلوده 
باش��د آنزیم ه��ای موجود در كب��د، آن را به 
آفلاتوكسین نوع m1 وm2  تبدیل می كنند كه 

از طریق شیر وادرار دفع می شود.
وجود آفلاتوكسین B1 در رژیم غذایی انسان 
به مق��دار زیاد یك��ی از عوام��ل خطر برای 

گسترش سرطان كبد به شمار می آید.  
تع��داد زی��ادی از قارچ ها طی رش��د و نمو 
روی گی��اه و اندام ه��ای گیاه��ی ب��ه تولید 
ثابت ش��ده  مایكوتوكس��ین ها می پردازن��د. 
ش��مار گس��ترده ای از قارچ ه��ای انباری كه 
عامل تولید مایكوتوكس��ین ها در مرحله پس 
از برداش��ت هستند، مواد غذایی را درمرحله 
پیش از برداش��ت نیز آل��وده می كنند. با این 

حال برای قارچ هایی كه به مرحله برداش��ت 
نش��ده حمله ور می ش��وند، همیش��ه امكان 
رش��د و نمو فراهم نیست؛ زیرا شرایط رشد 
مطلوب كپك ها، بیشتر در محیط انبار و سیلو 

فراهم می شود. 
ب��ا آنكه آس��یب دیدگی فیزیك��ی یك پیش 
نیاز برای آفلاتوكس��ین نیس��ت ام��ا درصد 
ب��روز آس��پرژیلوس ف��لاووس و آلودگی به 
آفلاتوكس��ین در دانه ه��ای  صدمه دیده زیاد 
اس��ت. دانه های آس��یب دیده )مثلًا توس��ط 
حش��رات( این امكان رابه ق��ارچ می دهند تا 
از قش��ر پوشش��ی كه مانند یك س��د طبیعی 
عمل می كند عبور نموده و در بخش آس��یب 
پذیر داخل دانه لانه گزینی كند. ضمن اینكه 
رطوب��ت مغز دانه نیز آنق��در كاهش یابد كه 
مطلوبیت بیش��تری برای رشد قارچ و تولید 

آفلاتوكسین به وجود آید. 
از عوامل مستعد كننده رشد قارچ:

آلودگ��ی محص��ولات كش��اورزی قب��ل از 
برداشت؛

ب��ه تعوی��ق افت��ادن زم��ان خش��ك ك��ردن 
محصولات و بالا بودن درصد رطوبت آن؛

باروری ضعی��ف گیاهان و تراك��م زیاد آنها 
درمزرعه؛

وج��ود علف ه��ای ه��رز و افزای��ش درجه 
حرارت و...

دما و رطوبت دو عامل محیطی هستند كه در 
آلودگی آفلاتوكسینی نقش بسیار زیاد دارند. 
این دو به طور مس��تقیم،  هم بر گیاه و هم بر 
قارچ اثر می گذارند. بهترین شرایط برای رشد 

قارچ، دمای بالا و رطوبت متوسط است. 
منبع: اداره ترویج اداره كل كش��اورزی استان 

كرمان

پسته مرغوب، طلای سبز است
با به كارگیری اصول صحیح ضبط، پسته مرغوب داشته باشیم

aspergillus

ماندن محموله برای بیش از 12 ساعت 
در پایانه باعث بالا رفتن حرارت در 

داخل محموله و ایجاد شرایط مناسب 
برای رشد قارچ و تولید سم می شود
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س��پس مجدداً مشعل را روشن کنید و به مدت 
س��ه س��اعت هوای 5۰ درجه به داخل خشک 

کن بدمید.
5 – قب��ل از انتق��ال پس��ته به داخل انب��ار باید 
مطمئن بود که دانه ها کاملا خنک و س��رد شده 
باش��ند .میزان رطوبت پس��ته در انبار نباید از 6 

درصد تجاوز کند.
6 –1۰ درص��د از رطوب��ت باقیمان��ده در این 

مرحله ،  به وسیله آفتاب و 
در ه��وای آزاد، به حد 5 تا 
6 درصد برس��د، یا در سیلو 
با دمیدن هوای سرد کاهش 
مطلوبتر خواهد  نتیجه  یابد، 

بود. 
د – عملیات جدا سازی 

پسته های خشک: 
عملیات پسته خشک با جدا 

کردن پس��ته های دهن بست ش��روع می شود تا 
ضمن کاهش حج��م، باقیمانده نخودو ها نیز از 

دور خارج شوند. 
 درعملی��ات ج��دا س��ازی دو ه��دف دنب��ال 
می ش��ود:1-»بهبود رویت وکیفیت« 2- »کاهش 
آلودگ��ی«. ب��ه طوریک��ه در پای��ان عملی��ات، 
محصولی یکنواخت، همگن، یک نوع، یا واریته 
خاص و عاری از آلودگی به آفلاتوکسین داشته 
باش��یم. برای رس��یدن به این هدف، قبلا و در 
مرحله جدا س��ازی روآبی، یک سری از دانه ها 
بر اساس وزن مخصوص و سبکی جدا شده اند. 
در ای��ن مرحله س��ه گروه  دیگر از پس��ته هایی 
ک��ه در آزمایش ه��ای متعدد آلودگی بیش��تری 
نش��ان داده اند باید جدا ش��وند: گروه دانه های 
رنگین؛ یعنی» زردو ها« و پسته های  »سیاهو«،ب 

-  گروه پسته های بد شکل یا تغییر شکل یافته؛ 
یعنی »کجو« و »قوزو«، وگروه دیگر: پسته ها ی 

ریز؛ یعنی »نخودو ها«.
 جدا س��ازی پسته های دهن چفت نیز  اطمینان 
از کاه��ش آلودگ��ی را بیش��تر خواه��د ک��رد. 
درم��واردی جدا س��ازی این گروه از پس��ته ها 
آلودگ��ی را کاهش داده اس��ت ؛ همچنین، جدا 
ك��ردن دانه های��ی که از نوع دیگر هس��تند. این 

عملیات جداسازی ، بر روی نوار باز بینی انجام 
می گیرد. برای دستیابی به نتیجه مطلوب در این 

زمینه بهتر است به این نکات توجه شود: 
٭  سرعت حرکت نوار حداکثر 5 متر در دقیقه 
بیش��تر نباش��د؛ نور کافی و بدون ایجاد س��ایه 
داشته باش��یم؛ ضخامت پسته به اندازه یک دانه 
بیشتر نباش��د؛ کار جدا س��ازی انواع پسته های 
معیوب بین کارگران تقس��یم ش��ود. یک نفر که 
در انتهای نوار مس��ؤول کنترل نهایی اس��ت و 
کلید خام��وش کردن را در اختیار دارد ، هر دو 
س��اعت یکبار ب��رای مدت  15 دقیق��ه، نوار را 
خاموش كند و کارگران از س��الن خارج شوند 

و استراحت كنند.
ه  –جدا سازی پسته های رو آبی 

این پس��ته ها ش��امل مقداری پ��وک، نیم مغز، و 
ده��ن بس��ت و غالباً پس��ته های »زرد 
و«، و تع��دادی دانه ه��ای خن��دان و 
خوش رویت می باش��ند که به وسیله 
دس��تگاه های بوجاری و ان��واع هوا 
کش ه��ا و همچنین حوض خش��ک 
قابل جدا س��ازی ب��وده و هر کدام، 
مصرف و بازار خاص خود را دارند. 
در این گروه، تنها پس��ته های خندان 
مشکل آفرین هستند؛ زیرا در بعضی 
کارگاه ه��ا از روی ب��ی اطلاعی، این 
پس��ته ها را با پس��ته های خندان زیر 
آبی مخل��وط می کنند. ب��ا این عمل 
ن��ا آگاهانه زحم��ات و کارها بی اثر 
ش��ده و تمامی محموله از راهیابی به 
بازار هایی که قیمت بالاتری برای آن 
می پردازند محروم می شود. درحالیکه 
این نوع پسته بازار خود را دارد و با 

قیمت مناسبی فروخته می شود. 
نظ��ر به اهمی��ت این مس��ئله درتهی��ه و تولید 
پس��ته پاک و عاری از آلودگ��ی، این مطلب در 
دو بخش فرآوری پسته تازه و همچنین فرآوری 

پسته خشک تکرار شده است.
با تشكر از آقای علی وثوقی رییس كمیسیون 
آماد و فرآوری كه ای��ن مطلب را برای درج 

در خبرنامه فرستاده اند.

پس��ته از مهم تری��ن محص��ولات صادرات 
غیرنفت��ی كش��ور اس��ت ك��ه چ��ه از نظ��ر 
تولیدات كشاورزی و چه از نظر ارز آوری و 

اشتغال زایی اهمیت به سزا دارد.  
آنچ��ه مص��رف و ص��ادرات ای��ن محصول 
پ��رارزش را تح��ت تأثی��ر ق��رار داده و ب��ه 
ارزش آن لطم��ه می زن��د، توج��ه نكردن به 
مراحل صحیح برداش��ت در باغ، فرآوری در 
ترمینال های ضبط پس��ته و نگهداری در انبار 

می باشد. 
در مرحل�ه فرآوری و برداش�ت پس�ته  

باید بدانیم و به كار ببندیم: 
برداشت به موقع پسته و مخلوط نكردن  1 .
پس��ته هایی كه دی��ر هن��گام از درخت 

برداشت می شوند با پسته های دیگر. 
پس��ته های برداشت ش��ده از درخت به  2 .
صورت روزانه فرآوری شوند: )پسته های 
چیده ش��ده به هیچ عنوان برای روز بعد 

نگهداری نشوند.( 
در پای��ان روز بای��د تمامی پس��ته ها به  3 .
كارگاه منتق��ل و پوس��ت گیری ش��وند 
و عملی��ات فرآوری ت��ا مرحله ورود به 

خشك كن انجام گیرد. 
در برداشت پسته، از پرده ها )جابندهای(   ۴ .
دو رویه روش��ن و تیره اس��تفاده ش��ود. 
پس��ته ها را فق��ط بر روی رویه روش��ن 
بریزید. كارگران پس��ته چی��ن هر گز پا 
روی آن نگذارند. از كش��یدن پرده ها بر 

روی خاك خودداری كنید.
سعی ش��ود هر روز پرده ها شسته شوند.  5 .
هرگز از پرده های كثیف استفاده نكنید. 

پس��ته هایی كه روی زمین ریخته ش��ده  6 .
و همچنی��ن پس��ته های چی��ده ش��ده از 
ش��اخه هایی را كه با س��طح زمین تماس 

دارند، باید جداگانه فرآوری كنید. 
وسایل حمل كننده پسته )وانت، كامیون،  7 .
تریلر( هر روز شسته ش��وند. از وسایل 
حمل نخاله به هی��چ عنوان برای  حمل 

پسته استفاده نكنید. 
از نشس��تن بر روی پسته ها و یا لگد مال  8 .

كردن آنها خودداری كنید.
كارگاه های فرآوری از پذیرفتن پسته هایی  9 .
ك��ه از نح��وه جم��ع آوری و حمل آنها 

اطلاع كافی ندارند خودداری كنند. 
ك��ف كارگاه های ف��رآوری پس��ته باید  1۰ .
سیمانی یا موزائیك و یا كفپوش مناسب 
با شیب درست داشته باشد. هیچ قسمت 

خاكی در محوطه نباید باشد. 
محوط��ه س��وله ماش��ین آلات، همواره  11 .
شستش��و ش��ود و ع��اری از م��واد زائد 

باشد. 
س��الن »س��ورتینگ« مجهز ب��ه هواكش  12 .
مناس��ب باش��د تا از پخش ش��دن گرد 
و غب��ار در محوط��ه س��الن و آلودگ��ی 

جلوگیری شود.
انبار نگهداری از هر نظر شرایط مناسب  13 .
داش��ته باش��د، از جمله با حفاظ كامل تا 
جوندگان وحش��رات قادر ب��ه ورود به 

انبار نباشند.
هوای انبارباید با هواكش مناس��ب، دائماً  1۴ .

تهویه شود. 
نخاله ه��ای حاص��ل از فرآین��د فرآوری  15 .

بایستی از محل خارج شود.
٭ ٭ ٭

برای فرآوری بهداش�تی پس�ته خشك 
باید بدانیم:

پس از فرآوری در ترمینال های ضبط، پس��ته 
به صورت خش��ك وارد انبارهای نگهداری 
م��واد غذایی می ش��ود و ش��رایط نگهداری 
پس��ته در انبار بر روی كیفیت محصول تاثیر 
بس��یار می گذارد. در انبار مناسب كه شرایط 
بهداش��تی را داشته باش��د می توان پسته را تا 

زمان مصرف، سالم نگهداشت. 
انبار باید دس��تگاه های جداكننده، غربال  1 .
مجه��ز به غبار گیر و س��یكلون  داش��ته 

باشد.
جداسازی خندان و ناخندان و پسته های  2 .
معی��وب، نوار بازرس��ی درج��ه بندی و 

بسته بندی داشته باشد. 
انتق��ال محصول از طریق بالابر و یا نوار  3 .
نقال��ه انج��ام پذیرد و در م��وارد خاص 
باید از چرخ های دس��تی قابل شستشو و 

بهداشتی استفاده كرد.
از طریق قارچ، در دمای 25 تا 35. ۴ درجه 
س��انتی گراد و رطوبت نس��بی 85% سم 
آفلاتوكس��ین تولی��د می ش��ود. بنابراین 
بانص��ب دس��تگاه ان��دازه گی��ری دما و 
رطوب��ت و تنظی��م ح��رارت و رطوبت 
می توان ضمن ایجاد ش��رایط مناسب در 
انبار، پسته رابرای مدت زمان بیشتركاملًا 

سالم نگهداشت. 
باید كیس��ه های محصول ب��رروی پالت  5 .

چیده شود. 
محصول بر روی پالت ها به گونه ای قرار  6 .
گیرد كه حداقل 3۰ س��انتیمتر از دیوارها 

فاصله داشته باشد. 
كف و دیوارها باید دارای س��طح صاف،  7 .
بدون درز و ش��كاف و قابل تمیز كردن 

باشد. 
س��قف باید قابل تمیز ك��ردن و در مقابل  8 .
عوام��ل ج��وّی، مق��اوم ب��وده و از نفوذ 
رطوب��ت و حرارت ب��ه داخل جلوگیری 
كند. )برای عایق بندی س��قف انبار هرگز 
از وسایلی مانند پشم شیشه استفاده نكنید 
زیرا برای مواد غذایی بسیار مضر است.( 
از ورود حش��رات و جوندگان به داخل  9 .

انبار جلوگیری كنید.
از هواك��ش و تهوی��ه مناس��ب در انبار  1۰ .

استفاده شود.
از ورود وسایل نقلیه دودزا به داخل انبار  11 .

جلوگیری شود.

واحد  آموزش��ی  ج��زوه  منب��ع: 
معاونت  رس��انی  اطلاع  آموزش 
غذا و دارو و معاونت بهداش��تی 

دانشگاه علوم پزشكی رفسنجان

بایدها و نبایدها در برداشت،  فرآوری و انبار داری پسته

تولیدكنندگان قدیمی به تجربه دریافته 
بودند كه با آفتاب دادن پسته در دو روز 

متوالی می توانند محصول خود را ماه ها در 
انبار نگهداری كنند
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برای اجرای آن نیس��ت. انتق��ال آب 1۰ میلیارد 
توم��ان اعتب��ار می خواهد ك��ه از طریق فروش 

سهام تامین آن امكان پذیر است.
 س��الی 8۰۰۰ هكتار باغ پس��ته در استان كرمان 
خشك می ش��ود. یعنی 8۰۰۰ هزار بیكار، چون 

هر هكتار باغ یك شغل ایجاد می كند.
صنعتی مثل پس��ته كه امسال بالای 1/5 میلیارد 
دلار ارز آوری خواه��د داش��ت نبای��د ف��دای 
كم توجهی مس��ؤولان به حل مشكل بحران آب 
بش��ود. 5۰۰ میلیون تومان سرمایه گذاری برای 
حف��ظ 8۰۰ هكت��ار باغ نمی ش��ود و در عوض 
نزدیك به 36۰ میلیارد تومان در س��ال از دست 

می رود.  
-دولت هر س��ال یاران��ه زیادی ب��رای آبیاری 
قط��ره ای می دهد ول��ی به دلیل ش��وری آب و 
خ��رده مالكی در این اس��تان، نمی توان از آن به 
خوبی استفاده كرد. راه كار این است كه از این 
بودجه برای لوله گذاری سركرت استفاده كنیم. 
به ما گفتند این یارانه فقط برای آبیاری قطره ای 
اس��ت در حالی كه در استان خراسان 8۰درصد 
این بودجه را توانستند برای لوله گذاری هزینه 

كنند.
- خط��ر بحران آب و خش��ك ش��دن باغ ها در 
كرمان، مثل زلزله اس��ت. آیا باید همه چیز نابود 
ش��ود و بعد به فكر چاره بیفتی��م؟ نباید منتظر 
وق��وع زلزله بمانی��م، می توان جل��وی زلزله را 

گرفت. 
- اگ��ر از لحاظ فكری و مالی به انجمن پس��ته 
كمكی نش��ود، نمی توان انجم��ن را با این همه 
وظیف��ه و مس��وولیت كه برای حف��ظ و ارتقاء 
صنعت پس��ته بر عهده اش گذاش��ته شده سرپا 

نگه داشت.
قاس�م ن�ژاد ریی�س س�ازمان بازرگان�ی 

استان كرمان: 

نرخ گذاری نظام مند
- طرح هایی كه در صحن مجلس اس��ت روی 

قیمت پسته تاثیر می گذارد.
-در ن��رخ گ��ذاری س��الیانه پس��ته  در كرمان 
رقابت هایی می شود كه در مجموع به زیان پسته 
كاران خواهد بود. اگر انجمن بتواند نرخ گذاری  
پس��ته را نظام من��د كند، مناف��ع آن برای عموم 
خواه��د بود. البته انجمن باید هر س��ال در این 

كار نظارت و مدیریت كند.
- با توجه به س��ال آور و ن��ا آور احداث پایانه 
برای پس��ته امكان ذخیره س��ازی و نگهداری و 
صادرات در موقعیت مناسب را ایجاد می كند. 

میرزابیگی رییس سازمان نظام مهندسی 
كشاورزی

تشکل های پراکنده در پسته
- واگذاری كار به بخش خصوصی گریز ناپذیر 

و گزیرناپذیر است.
- متم��م قانون نظام مهندس��ی مناب��ع طبیعی و 
كش��اورزی در مجلس مطرح اس��ت. دوس��تان 

نماینده برای تسریع این متمم اقدام كنند. 
-تشكل هایی كه در پسته فعالیت می كنند بسیار 
پراكنده اند. هر كس ساز جدا نزند، جمع شوند 

تا در مسأله مظلوم پسته كارگشایی شود. 
-متأسفانه دستگاه های دولتی از مصوبات مراجع 
ذیصلاح تمكین نمی كنند. مثلًا در كارگروه آب 
و كش��اورزی مصوباتی بود؛ یكی اینكه افرادی 
كه به صورت ریال��ی و ارزی وجوهی دریافت 
كردن��د برای باز پرداخت  مش��مول یك س��ال 

فرصت شوند ولی متاسفانه تابه حال اقدام نشده 
است. برای اس��تمهال وام ها با در بسته بانك ها 
روبرو می شوند این شكل برخورد دستگاه های 

دولتی، ایجاد مشكل می كند.

جلالی پور)مدیركل سازمان توسعه تجارت(:

حمایت هر چه بیشتر از صادركنندگان 
برای حفظ بازارهای جهانی

رویكرد سازمان  توسعه تجارت در سیاست های 
تجاری همواره سیاس��ت برد- برد بوده اس��ت. 
سازمان اعتقاد دارد كه در بحث تجارت تمامی 
حلقه ه��ا از تولید تا ص��ادرات بایس��تی منتفع 

شوند. 
رویكرد س��ازمان توس��عه تجارت هم��واره به 
بهره گی��ری از نظ��رات بخ��ش خصوص��ی در 
تصمیم گیری ها و سیاست گذاری ها بوده است. 
در ح��ال حاضر، اركان تأثیر گ��ذار در پارلمان 
بخش خصوصی، به ویژه در صنعت پس��ته، در 
رأس ه��رم تصمیم گیری قرار دارند: ریاس��ت 
ات��اق بازرگانی و صنایع و معادن كرمان،  رییس 
كمیسیون كشاورزی اتاق بازرگانی، نایب رییس 
كمیس��یون اتاق های بازرگانی و كنفدراس��یون 
صادرات در صنعت پس��ته در ای��ن زمینه فعال 

هستند. 
برای هر چه فراگیر تر شدن انجمن پسته، شعب 
این انجمن در قطب های تولید نظیر س��یرجان، 

خراسان و ... فعال شوند. 
برای توس��عه صادرات دو رویكرد دنبال شود: 
یك��ی رویكرد خاص ك��ه كار آن تهیه برنامه و 
اس��تراتژی در حمای��ت از محص��ولات مهم و 
اس��تراتژیك صادراتی نظیر پسته است.  دیگر، 
رویكرد ع��ام برای حمایت از صادرات س��ایر 
محصولات با هدف ارتقاء و توسعه محصولات، 
به نحوی كه در گ��روه محصولات خاص قرار 
بگیرن��د. در این زمینه، حمایت ویژه تمام اركان 
به خصوص مجلس  شورای اسلامی در جهت 

تأمین امكانات و منابع ضروری است.
پیش��نهاد می شود بخش��ی از منابع س��ازمان ها 
و دس��تگاه های دولت��ی به توس��عه ص��ادرات 

اختصاص یابد. 
ب��ا توجه ب��ه بحران اقتص��ادی و تأثی��ر آن در 
كاهش تقاضا و قیمت و ایجاد شرایط رقابتی در 
بازار های هدف،  باید بیش از پیش از صادرات 
حمایت ش��ود.  دلایل اصلی آن عبارت اس��ت 
از: رویك��رد دنیا در جهت مدیریت بحران آب، 
توج��ه به اصل تحریك عام��ل تقاضا؛ به ویژه، 
توس��عه و افزایش ص��ادرات. رقابت در عرضه 
محصول، كاهش میزان تقاضا و در نتیجه كاهش 
قیمت، شرایط خاصی ایجاد می كند. بنابراین با 
هدف مان��دگاری و حفظ بازاره��ای جهانی و 
برون رف��ت از بحران اقتص��ادی و ... حمایت 

هرچه بیش��تر از صادركنن��دگان و تأمین منابع 
لازم پیشنهاد می شود. 

حیدری پور: 

بی توجهی به بسته بندی
- واقع��اً خوش��حالم كه انجمن ب��ه این درجه 
از مقبولیت رس��یده كه می توان��د گروه هایی در 
این س��طح را یك جا جمع كن��د و همه با این 
صمیمی��ت و صفا و به آرامی حرف هایش��ان را 

بزنند. 
- به طور مشخص در مورد مقطع تولید، مقطع 
نگه��داری، مقطع صادرات بحث  می ش��ود، اما 
در مقط��ع نگهداری، راجع به »بس��ته بندی« كه 
به نظر من بسیار حساس و در جای خود بسیار 
مهم است، صحبت نشد. بعضی می گویند بسته 
بن��دی در صادرات اثر ندارد در حالی كه اگر ما 
از  س��ال 1355 هر س��ال مقداری به صادرات 
بس��ته بندی می پرداختیم و مساعدت می كردیم 

الان كیلویی 18 دلار صادرات داشتیم.
سرمایه گذاری 5 میلیارد تومانی برای راه اندازی 
یك كارخانه بس��ته بندی پسته كردیم ولی هیچ 

حمایتی از این كار و حفظ و توسعه آن  نشد.
- ما حاضریم تجربه خود را به رایگان دراختیار 
افرادی كه می خواهند وارد كار بسته بندی شوند 
بگذاریم. نباید همه فش��ارها متوجه تولید شود. 
باید نقاط ضعف را بیابیم.به نظر من یك ضعف 
مهم در »بسته بندی« است. اما نمی دانم چرا در 
مقابل كسانی كه می خواهند پسته را بسته بندی 

مناسب بكنند ترمز می گذارند؟!

محمدعلی كریمی نماینده كرمان و راور: 

توجه ویژه نبست به پسته ایجاد شده
 از انجمن پسته و اتاق بازرگانی كرمان كه بانی 

این جلسه بوده اند تشكر می كنم. 
در 2 س��ال گذش��ته، فعالیت انجمن باعث شده 
حساسیت و توجه ویژه ای در ذهن تصمیم گیران 

نسبت به موضوع پسته به وجود آید. 
مطالب را به دودس��ته تقسیم می كنم: مطالبی كه 
به دولت و به معنای عام به نظام مربوط می شود. 

مطالبی كه مربوط به انجمن پسته است. 
 موضوع انتقال آب حوضه به حوضه یك بحث 
جدی برای مجل��س و نمایندگان اس��تان بوده 
اس��ت. الان نس��بت به موضوع آب حساسیت 
كاف��ی به وجود آمده، مس��ؤولان انتقال حوضه 
به حوضه راقبول كرده اند. در بحث بودجه این 
موضوع را دنبال كردی��م. من خودم از افزایش 
قیم��ت ارز دفاع كردم ولی جا نیفتاد اما بالاخره 

جا می افتد. 
پ��روژه انتقال آب 25۰۰ تا 26۰۰ میلیارد تومان 
هزینه می خواهد. در اس��تان كرم��ان 7 میلیارد 
متر مكع��ب ذخای��ر آب داریم كه ب��ه ازای هر 
هكتار 1۰ هزار مترمكعب آب مصرف می كنیم. 
ب��ا الگوهای ناقص��ی كه در اس��تان داریم، اگر 
مص��رف را نص��ف كنیم س��الانه 3۰۰۰ میلیارد 

مترمكعب ذخیره خواهد شد.
یك��ی از خواص این نشس��ت ها این اس��ت كه 
ای��ن باور رابه وجود آوریم اگر آب را از جایی 
منتقل كردیم و خس��ارت وارد شد باید جبران 

خسارت بشود. 
 آق��ای مهن��دس كریمی پور در م��ورد مصوبه 
بهره وری كشاورزی مطلبی گفتند كه من به آن 

حساس شدم و دنبال می كنم. 
 تش��كیل فراكسیون پسته در مجلس مطرح شد 
ولی به دلیل تشكیل فراكسیون های زیاد استقبال 
نك��ردم . اما در هر حال ای��ن آمادگی را داریم. 
نمایندگان اس��تان با همگرایی كامل در خدمت 
ش��ما و انجمن هس��تند نمایندگان همه مناطق 
پس��ته خیز كش��ور را می توانیم جمع كنیم و از 

صنعت پسته حمایت كنیم .
محسن جلال پور:

سخنان پایانی رییس انجمن
با تش��كر از همه آن هایی ك��ه دعوت انجمن را 
پذیرفتند و با حضور صمیمانه به این گردهمایی 

رونق و صفا بخشیدند.
از نماین��دگان محترم مجل��س: آقایان كرمی و 
كریم��ی بس��یار ممنونی��م و همچنی��ن از آقای 
حس��ن پور كه در زمینه استمهال وام ها پی گیری 

كرده و كار را به نتیجه رسانده اند.
٭ دی��دگاه ما این اس��ت كه بخ��ش خصوصی 
باید متولی انجام كارهای خودش باشد. جایگاه 
بخ��ش خصوصی ب��ه شایس��تگی در مجلس و 
دول��ت دیده نش��ده و انتظار داری��م نمایندگان 

محترم مجلس به این موضوع توجه كنند. 
٭ بخش خصوصی تا زمانی كه قدرت اجرایی و 
بودجه لازم را نداشته باشد قطعاً ضعیف خواهد 
ب��ود. در قانون، قدرت اجرایی برای حمایت از 
این تشكل ها نداریم. فقط برای اتاق یك مصوبه 
قانونی داریم. اگر برای این قضیه فكری ش��ود، 
هر تش��كلی می تواند مسائل خاص خود مانند: 
تحقیقات، بازاریابی، آموزش و .... را دنبال كند. 
در شرایطی كه دستمان خالی باشد از همین حد 

مشورتی جلوتر نمی توانیم برویم. 
٭  این روزها دست هایی در كار است تا همین 
تشكل ها را به دولت واگذار كند! در اتاق ایران با 
آئین نامه ای در وزارت بازرگانی روبرو شده ایم 
كه می گوید تشكل ها زیر نظر و با كنترل وزارت 
بازرگانی كار را انجام دهند. جای تاس��ف دارد 
ك��ه چرا به جای بخش خصوصی دنبال تقویت 

نهادهای دولتی هستند. 
٭ سازمان نظام مهندسی كشاورزی را به عنوان 
تنه��ا نماین��ده نم��ی توانیم قب��ول كنیم. بخش 

خصوصی باید خودش تشكل داشته باشد. 
٭ نمایندگان مجلس می توانند بر توسعه كرمان 

اثرگذار باشند.

هم اندیشی بخش خصوصی...
ادامه از صفحه 5
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